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 حکایت »صبح امروز« از احیای مجدد خانواده ای که در
 اسماعیل  آباد تکد ی گری می کردند؛
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رئیس کمیسیون شهرسازی شورا تصویب طرح تفصیلی اطراف حرم 
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شماره 767 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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آیا نتانیاهو در تلاش است تا ترامپ را برای 
حمله به ایران تا قبل از انتخابات، راضی کند؟

نتانیاهــو دو روز دیگر ترامپ را ملاقات می کند، تا با یکدیگر و به همراه پادشــاه بحرین، 
امضای توافق عادی ســازی بین بحرین و اســرائیل را جشــن بگیرند. اما آیا مرد بیمناک 
اســرائیل می تواند رئیس جمهور آمریکا را در مورد ارتکاب یک حمله وحشــتناک به ایران 

تحریک کند؟
عصام نعمان در القدس العربی نوشــت: دونالــد ترامپ در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی 
گفت: »ایالات متحده یک سلاح مهم دارد که هیچ کس آن را نمی شناسد، سلاح هسته ای 
ما در حال حاضر در بهترین حالت خود قرار داشــته و سامانه های شگفت انگیزی در اختیار 
داریم«. پیش از رئیس جمهور امریکا، باب وودوارد، نویســنده کتاب »خشم« از اطلاعات 
نظامی فوق سری پرده برداشته و تاکید کرده بود که ایالات متحده یک سلاح سری جدید 

دارد که البته مشخص نشده این سلاح، هسته ای است یا خیر.
انتخاب نوشت: در ادامه این مطلب آمده است: این اظهارات ترامپ، جدال گسترده ای را در 
میان تحلیلگران نظامی در سراســر جهان برانگیخته و این سوال را به دنبال داشت که آیا 
سلاح سری جدید، هسته ای است؟ این در حالی است که کارشناسان تسلیحاتی در آمریکا 
می گویند از صحت آنچه ترامپ ادعا کرده، اطمینان ندارند و مشــخص نیست که اظهارات 

رئیس جمهور ایالات متحده، بی پایه و اساس است یا خیر.
واقعیت »ســلاح سری شــگفت انگیز« هر آنچه باشد، سوال مهمی که در محافل سیاسی 
آمریکا و در میان مســئولان حزب دموکراتی که رقیب ترامپ هســتند، مطرح می کند آن 
اســت که آیا ترامپ به دنبال آن است که از این سلاح تا قبل از تاریخ 3 نوامبر علیه ایران 

استفاده کند؟ دو دلیل برای ترس از این اقدام ترامپ وجود دارد:
1-تلاش شدید او برای پیروزی در انتخابات و ماندن در کاخ سفید، به هر قیمتی، در حدی 
اســت که به طرفدارانش تاکید کرده اســت باید حضوری برای رأی دادن به او اقدام کنند 
و به ســمت رأی گیری پســتی نروند. اما چرا؟ به این دلیل که ترامپ معتقد اســت نتیجه 
شــمارش آراء شخصی به نفع او خواهد بود، این در حالی است که دموکرات ها رأی گیری 

پستی را به نفع خود می دانند.
دوم: به این دلیل که ترامپ شــخصیتی است که برای رهایی از شرّ دشمنان و رقبای خود، 
از قتل نیز ابایی ندارد. در صورتی که احتمال استفاده از سلاح سری، درست باشد، آیا هدف 
این سلاح، ایران خواهد بود؟ در صورتی که ایران هدف گرفته شود، آیا این حمله می تواند 

باعث پیروزی ترامپ در انتخابات شود؟
شــاید دو مســئله این احتمال را غیرمحتمل کند، به این دلیل که مســئولان بلند پایه در 
پنتاگــون، با قطعیت می گویند که ایران لقمه راحتی برای آمریکا نخواهد بود، بویژه پس از 
آنکه در دو زمینه نظامی و تکنولوژیک به پیشــرفت های زیادی دست یافته است. همانطور 
که این مســئولان می دانند ایالات متحده پایگاه های نظامی مهمی در منطقه غرب آسیا و 
خلیج فارس دارد که برخی از آن ها به ایران نزدیکند و همین مساله، دسترسی ایران به آن 
پایگاه ها و حمله به ســربازان آمریکایی را آســان می کند. بدین معنا، گزینه حمله به ایران، 
هزینه زیادی برای آمریکا دارد. علاوه بر اینکه افکار عمومی در آمریکا، اقدام ترامپ برای 
حمله به ایران را متناقض با دغدغه های کاخ سفید می داند، که مدعی است وارد جنگ های 

بی فایده، با نتایج نامشخص نمی شود.
همین امر در مورد نتانیاهو نیز صدق می کند که نگران از دست دادن موقعیت و جایگاه خود 
در نتیجه اعتراض های روزمره ای است که در قدس اشغالی بوقوع می پیوندد و به شهر های 
دیگر اسرائیل نیز کشیده شده است. به همین دلیل، نتانیاهو تشویق ترامپ برای وارد آوردن 
ضربه نظامی نابود کننده ای به ایران را به نفع خود می داند و معتقد است این مساله می تواند 

از او در برابر اتهامات فساد و ... دفاع کند.
نتانیاهــو دو روز دیگر ترامپ را ملاقات می کند، تا با یکدیگر و به همراه پادشــاه بحرین، 
امضای توافق عادی ســازی بین بحرین و اســرائیل را جشــن بگیرند. اما آیا مرد بیمناک 
اســرائیل می تواند رئیس جمهور آمریکا را در مورد ارتکاب یک حمله وحشــتناک به ایران 

تحریک کند؟

فیلترینگ، سیاستی شکست خورده است
یک فعال سیاســی اصولگرا گفت: اقداماتی همچون فیلترینگ برای کنترل فضای مجازی 
شکســت خورده اســت، بنابراین ما به جای اینکه با برخورد، بستن و فیلتر کردن به سمت 
حل مشــکل برویم، باید با ارتقای آگاهی های جوانان و افزایش سواد رسانه ای آنها به این 

موضوع بپردازیم.
ایســنا نوشت: جواد آرین منش با اشــاره به زمزمه هایی مبنی بر فیلترینگ سایر شبکه های 
اجتماعی در مجلس اظهارکرد: مصوبات مجلس شــورای اسلامی معمولا پس از تصویب 
بایستی به تایید شورای نگهبان رسیده و سپس برای اجرا به دولت ابلاغ شود. برای تسریع 
در این روند، گاهی رهبر معظم انقلاب در مسائل مهم کشور ورود پیدا کرده و راهکارهای 

میانبر را برای حل مشکلات اتخاذ می کنند.
وی ادامه داد: چند سالی است که شورایی به ابتکار و با ابلاغ مقام معظم رهبری در کشور 
تحت عنوان شــورای عالی فضای مجازی و به تبع آن مرکــزی به نام مرکز ملی فضای 
مجازی شکل گرفته است، این شورا با هدف سیاست گذاری، برنامه ریزی و اجرا در حوزه ی 
فضای مجازی به صورت کلی شــکل گرفتــه ؛ از کنترل و هدایت محتوا گرفته تا مواجه با 

شرایط جنگ فرهنگی و هدفمند کردن فضای مجازی .
این فعال سیاســی اصول گرا بیان کرد: در این شــورا روسای سه قوه حضور داشته و صدا و 
سیما، وزیر ارشاد، وزیر اطلاعات، وزیر علوم وتحقیقات، رییس کمیسیون فرهنگی مجلس، 
فرمانده ی ســپاه پاســداران، نیروی انتظامی و اشخاص حقیقی دیگر با ابلاغ رهبری عضو 

آن شده اند.
آرین منش خاطرنشــان کرد: فکر نمی کنم نهادی با این همه مســئول از همه ی قوا داشته 
باشیم. هدف این شــورا کنترل، ســاماندهی و ارتقای امنیت فضای مجازی است؛ همین 
مسائلی که در مجلس مطرح می شود، به نظر نمی آید اصلا ضرورتی داشته  باشد که مجلس 

شورای اسلامی در این عرصه ورود پیداکند.
وی با اشــاره به طرح مســاله فیلترینــگ گفت: طرح این موضــوع در مجلس دقیقا مثل 
کارهای موازی اســت که در کمیســیون فرهنگی مجلس و شورای عالی انقلاب فرهنگی 
اتفاق می افتد. وقتی چنین شــورا و مرکزی وجود دارد که تمام مسئولان تراز اول کشور در 
آن جمع شــده و قدرت اجرایی دارند، مطرح کردن چنین طرح کوچکی در مجلس شورای 
اسلامی چه محلی از اعراب دارد؟ بنابراین من معتقدم بعد از بررسی درصورت تصویب هم 
شورای نگهبان به دلیل اینکه نهادی به این منظور از سوی رهبری تعیین شده، بعید است 

مصوبات مجلس را تایید کند.
این نماینده ی پیشــین مجلس بــا بیان اینکه مردم راه های اســتفاده از فضای مجازی را 
تجربه کرده اند، اظهار کرد: درحال حاضر میلیون ها نفر متاســفانه با راهکارهایی که برخی 
مســئولین اتخاذ کردند، مجهز به فیلترشکن شــده اند. افرادی که در گذشته از فیلترشکن 
 اســتفاده نمی کردنــد بعد از اینکه شــبکه هایی مثل تلگرام فیلتر شــدند به فیلترشــکن 

روی آوردند.
وی  در ادامه گفت: این خود نقض غرض اســت، هدف این بوده که مردم در فضای سالم 
حرکت کنند درحالی که با این کار به سمت استفاده از فیلترشکن رفته و زمینه ی استفاده ی 
ناســالم از فضای مجازی را فراهم می کنند، بنابراین اینگونه نیست که در دنیای امروزه با 
گســترش روزافزون شــبکه ها و امکانات مجازی، با فیلترکردن اینستاگرام و... محدودیتی 

ایجاد شود.
آرین منش در رابطه با راهکارهای جایگزین برای فیلترینگ افزود: به جای این محدودیت ها 

باید مصونیت سازی و ارتقای سواد رسانه ای در دستور کار مسئولین و مجلس قرار گیرد.
این فعال سیاســی اصولگرا با انتقاد از سیاســت فیلترینگ خاطرنشــان  کرد: این اقدامات 
تاکنــون در حوزه ی فضای مجازی شکســت خــورده بوده، بنابراین ما بــه جای اینکه با 
برخورد، بستن و فیلتر کردن به سمت حل مشکل برویم، باید با ارتقای آگاهی های جوانان، 
دانش آموزان، دانشــجویان و افزایش سواد رســانه ای آنها به این موضوع بپردازیم، چراکه 
فضای مجازی شمشیر دو لبه ای است که هم می تواند در جهت رشد و آگاهی افراد استفاده 
شــود و هم می تواند مخرب باشد، اینکه چگونه از این وســیله استفاده کنند نیازمند ارتقاء 

سواد رسانه ای مردم است.

نتیجه تلاش های آمریکا برای معرفی تهران به عنوان تهدیدی منطقه ای

ائتلاف عبری- عربی 
علیه ایران 

از  ایالات متحده آمریکا   
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سال 2015 به این سو 
در فکــر ایجــاد یک 
ائتــلاف بین المللــی 
است.  بوده  ایران  علیه 
دوران  اواخر  در  آمریــکا 
اوباما دکترین خود درباره 
و  داد  را شــکل  ایــران 
محدود سازی فعالیت های 
بین المللی ایران در قالب 
و  کننده  فلج  تحریم های 
محاصره منطقه ای تهران را آغاز کرد. اوباما 
بود که اعلام کرد سلاح هسته ای این کشور 
علیه هیچ کشــوری جز ایران و کره شمالی 
مورد اســتفاده قرار نخواهد گرفت. برجام در 
این مسیر، تحریم هایی فلج کننده را در قالب 
تعریــف آمریکا از توافق هســته ای از ایران 
برداشت، اما به دلیل اینکه برجام هیچگاه به 
صورت یک تعهدنامه در نیامد، نه در تهران 
و نه در واشــنگتن هیچکــدام آن را کاملا 
نپذیرفتند. تا اینکه ترامپ بر ســر کارآمد و 
دکترین محدودســازی فعالیــت بین المللی 
ایران و محاصره منطقه ای تهران را بیشتر در 
نظر گرفت. در ســال 2018 عملا سیاســت 
آمریکا متوجه تغییر چالش ایران به تهدیدی 
برای نظم منطقه ای و نظام بین الملل تبدیل 
شــد. آمریــکا در ادامه دکترین خــود و در 
چارچوب جنگ نامتعادل، تهران را به عنوان 
تهدید منطقــه ای و بین المللــی در عرصه 
جهانی معرفی کرد. در نتیجه آمریکا از برجام 
خارج شد و پروژه فشار حداکثری کلید خورد. 
بــه موازات آن ایالات متحده آمریکا رهبری 
ائتــلاف علیه ایــران را با مدیریــت رژیم 
پایتخت های عربی  صهیونیستی و همکاری 
پیش گرفت و توانست به جای آنکه ایران در 
محور مقاوت تعریف شود و اسرائیل به عنوان 
دشــمن منطقه ای و بین المللی جهان اسلام 
معرفی شــود، برای اســرائیل یک غشــای 
امنیتی ناشی از برخورد ایران با پایتخت های 
کشــور های عربی به وجود آورد و آرام آرام 
ایران هراســی در منطقه و اسلام هراسی در 
ســطح بین المللی موجب شــد که به جای 
رودرویی با اسرائیل جبهه موافقتی با ایالات 
متحده آمریکا و با محوریت اسرائیل به وجود 

آید. آمریکا مدت هاســت که بــه دنبال حل 
مســائل مربوط به جهان عرب و اســرائیل 
اســت. با روی کارآمدن ترامپ و با توجه به 
فشــار هایی که روی نتانیاهو بود او از بافت 
موقعیتی استفاده کرد و توانست یک ائتلاف 
عربــی- عبری را شــکل بدهــد و اکنون 
مرکزیت آن در چهارچــوب روابط امارات و 
بحریــن و اســرائیل دیده می شــود. رئیس 
جمهور آمریکا روز جمعــه اعلام کرد توافق 
صلحی میان بحرین و اسرائیل با میانجیگری 
آمریکا به امضا رسیده و این کشور قرار است 
دومین کشور عربی باشد که در یک ماه اخیر 
با دشــمن دیرینه خود روابط عادی را از سر 
می گیرد. در بیانیه مشترک اسرائیل و بحرین 
نیز آمده این کشــور ها قرار اســت »روابط 
دیپلماتیک« کامل را آغاز کنند. بحرین قبول 

کرده که روز 15 سپتامبر جشن مشترکی در 
کاخ ســفید به مناسبت از ســرگیری روابط 
دیپلماتیکشــان برگزار کنند. بر اســاس این 
بیانیه پادشــاه بحرین »حمد بن عیســی آل 
خلیفه« و نخســت وزیر اســرائیل »بنیامین 
نتانیاهو« و »دونالد ترامپ« قبل از اعلام این 
گشایش با هم گفتگو کرده بودند. ترامپ در 
بیانیه خود با هیجان از توافق صلح بحرین و 
اســرائیل حــرف زده و آن را »روزی واقعا 
تاریخی« و »بســیار جذاب« خوانده و گفته: 
زمانی که من به ریاســت جمهوری رسیدم، 
خاورمیانه در یک وضعیت آشوب واقعی بود.  
ایــران، ترکیه و اپوزیســیون بحرین تاکنون 
اعتراضشــان را بــه توافق صلــح بحرین و 
اسرائیل اعلام کرده اند. جامعه ملی اسلامی 
الوفاق که یکــی از گروه های اپوزیســیون 
بزرگ بحرین اســت روز جمعه در بیانیه ای 
اعلام کرد که این توافق عادی سازی روابط 

با اســرائیل مشــروعیت ندارد. این گروه که 
توسط دولت بحرین غیرقانونی شناخته شده 
در توئیتــر خود نوشــت: »رژیم بحرین هیچ 
مشــروعیتی برای توافق با صهیونیســت ها 
ندارد و موجودیت )اسرائیل( اشغالگر است و 
خودش نیز فاقد مشروعیت است.« این گروه 
اپوزیسیون، حرکت دولت بحرین را خیانت به 
اسلام و اعراب و خروج از اسلامیت، عربیت 
و اجماع ملی خواند. در آمریکا نیز خبر توافق 
بحرین و اســرائیل با بی توجهی رسانه های 
دموکرات همراه بود. شبکه خبری فاکس نیوز 
که رســانه نزدیک به ترامپ اســت در یک 
گزارش رســانه ای از تلاش CNN و شبکه 
خبــری MSNBC برای بی توجهی به آنچه 
»دستاورد سیاســت خارجی ترامپ« خوانده 

حرف زد و نوشت: این دو رسانه در برنامه های 
خبری خود هیچ اشاره ای به خبر صلح نکرده 
اند در حالی که این توافق یکی از توافق های 
صلح عمده در خاورمیانه بوده اســت. فاکس 
نیوز مدعی شــده CNN تنها در برنامه خبر 
عصرگاهی خود به این توافق اشــاره کرده و 
MSNBC نیــز تنها دو دقیقه از وقت خبری 
خود را به این توافق اختصاص داده اســت. 
بحرین دومین کشــور عربی بعــد از امارات 
متحده اســت که چندین دهه بایکوت رژیم 
صهیونیستی را شکســته و در راستای منافع 
ترامپ با این کشور وارد توافق صلح شده، اما 
گویا این کشــور نیازی به بهانه تراشی برای 
توافق نداشته. امارات متحده عربی به عنوان 
کشور خط شکن با بهانه توقف پروسه الحاق 
کرانه باختری به ســرزمین های تحت اشغال 
اسرائیل وارد توافق عادی سازی روابط با این 
کشــور شــد. اگرچه بحرین حتی شفا ها هم 

نیازی به توجیه افــکار عمومی جهان عرب 
ندیده و بی مقدمه توافق صلح با اســرائیل را 
امضا کرده، اما دست کمی از امارات نداشته. 
یدیعوت آحارونوت رسانه معروف اسرائیلی در 
یادداشــتی در این باره نوشــت: »امارات در 
مــورد بهانه توقف الحــاق کرانه باختری به 
اسرائیل دروغ گفته است.« در این یادداشت 
گفته شده امارات برای چندین دهه تمایلی به 
دخالت در مســئله فلســطین نشــان داده و 
تشــکیلات  با  معمولی  نســبتا  روابطــه ای 
خودگران فلســطین داشته و موضع خصمانه 
اش نســبت به حماس را نیز حفظ کرده بود. 
این رویکرد امارات را به یک میانجی به درد 
نخور در بحران فلســطین تبدیل کرده بود. 
حالا به همه این ها این واقعیت را اضافه کنید 
که توافق اخیر امارات و اسرائیل برای توقف 

الحاق کرانــه باختری عمــلا هیچ ضمانت 
اجرایی ندارد. نتانیاهــو حتی بعد از توافق با 
امارات هم از ادعای خود درباره الحاق کرانه 
باختری به اسرائیل دست نکشیده و به دیوید 
فریدمن نماینده آمریکا در امور اســرائیل نیز 
تاکید کرده توقف الحاق یک امر موقتی است. 
حال سوال اینجاست که اگر چنین باشد پس 
دلیــل واقعی امارات و بــه دنبال آن بحرین، 
برای عادی سازی روابط با اسرائیل چه بوده؟ 
در واقع چه انگیزه ای سبب شده این کشور ها 
دست به چنین ماجراجویی دیپلماتیکی زده و 
برخــلاف توافق اتحادیه عرب ســال 2002 
دســت به توافق با اسرائیل بزنند؟ توافقی که 
گفته بود تنها در صورتی اسرائیل و اعراب با 
هــم صلــح می کنند کــه اســرائیل از تمام 
سرزمین های اشغالی خارج شود و به مرز های 
1967 برگردد؟ به گزارش این رسانه اسرائیلی 
آنچــه باید بدانید این اســت کــه امارات و 

اســرائیل در خلأ با هم به توافق نرسیده اند. 
این کشــور ها به طور محرمانه مدت ها است 
که بــا هم رابطــه دارنــد و ایــن رابطه از 
تا همکاری های  امنیتی گرفته  همکاری های 
دیپلماتیک منطقه ای را شــامل می شود و در 
ســطوح مختلف اعم از مقامات عالی رتبه و 
وزرا نیز در جریان بوده اســت. این رسانه به 
رابطه نزدیک محمد بن زاید شــیخ امارات با 
جرارد کوشنر داماد و مشــاور ترامپ در امور 
اسرائیل نیز اشاره کرده و نوشت: »بن زاید از 
طرح صلح خاورمیانه کوشنر حمایت می کرد 
و سفیر امارات در آمریکا نیز از معدود مقامات 
منطقــه بود که در روز رونمایی از توافق قرن 
ترامپ در کاخ سفید حاضر شد. برخی ناظران 
مدعی انــد که امــارات علیرغــم کوچکی 
سرزمین و نفوذش در منطقه، سعی دارد نقش 
کلیدی تری در سیاست های منطقه ای بازی 
کند و معتقد اســت اتحادیه عرب و شــورای 
همکاری های خلیج فارس قادر نیستند نقش 
مهم این کشــور در امــور خاورمیانه را بروز 
دهند. امارات می خواهد نقشــش را گسترش 
داده و حفــظ کند. به همین دلیل اســت که 
ابوظبی به دنبال حمایت اســرائیل و آمریکا 
رفته تا بتواند در شــکل گیری شاکله امنیتی 
منطقه نقش آفرینی کند. یوسف القطیبه سفیر 
امــارات در آمریــکا در ســرمقاله ای که در 
آحارونوت منتشر شده ایران و ترکیه را دشمن 
مشــترک اســرائیل، امارات و آمریکا معرفی 
کرده اســت. این دشــمنی امارات با ایران و 
ترکیه را می توان در راستای تلاش های این 
کشور برای پیدا کردن جای پایی در معادلات 
منطقه تفسیر کرد. از دید القطیبه ایران ثبات 
منطقــه را تهدید می کند و قــدرت فزاینده 
اســرائیل در منطقه نیز تهدید آمیز است. این 
تهدید ها انگیزه ای برای عادی ســازی روابط 
امارات بــا اســرائیل و ایجاد یــک ائتلاف 
اســتراتژیک جدید در منطقه شده که بحرین 
نیــز به تازگی به آن پیوســته اســت. برخی 
ناظران بــر این باورند کــه در پی بحرین و 
امارات، چند کشور عربی دیگر نیز به احتمال 
زیاد به این توافق خواهند پیوســت. اما نباید 
فراموش کرد که توافق های امارات و بحرین 
بیش از هر چیز هدیه ای به ترامپ در آستانه 

انتخابات ریاست جمهوری است.

سوژه

ایالات متحده آمریکا رهبری ائتلاف علیه ایران را با مدیریت اسرائیل و همکاری پایتخت های عربی پیش گرفت 
و توانست به جای آنکه ایران در محور مقاوت تعریف شود و اسرائیل به عنوان دشمن منطقه ای و بین المللی 
جهان اسلام معرفی شود، برای اسرائیل یک غشای امنیتی ناشی از برخورد ایران با پایتخت های کشور های 
عربی به وجود آورد و آرام آرام ایران هراسی در منطقه و اسلام هراسی در سطح بین المللی موجب شد که 

به جای رودرویی با اسرائیل، جبهه موافقتی با ایالات متحده آمریکا و با محوریت اسرائیل به وجود آید

,,

رئیسی: باید بین جرایم سیاسی و امنیتی تفاوت قائل شویم 

جدایی سیاسی از امنیتی
رئیس قوه قضاییه در واکنش به ســخنان دادستان تهران با 
تقدیر از اجرای قانون جرم سیاسی و بخشنامه مربوطه، گفت: 
باید بین جرایم سیاسی و امنیتی تفاوت قائل شویم و مسائلی 
که مشــمول قانون جرم سیاسی اســت، باید طبق روالی که 

قانون مشخص کرده مورد رسیدگی قرار گیرد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، آیت الله ســید ابراهیم 
رییســی در جلســه صبح امروز شــورای عالی قوه قضاییه، 
وضعیت نابســامان بازار و گرانی لجام گســیخته کالا های 
اساســی مورد نیاز مردم را رنج آور دانست و بر لزوم مدیریت 

بازار توسط دولت تأکید کرد.
دولت اجازه ندهد سودجویان با اخلال در بازار مردم را 

رنج دهند
رییس قوه قضاییــه گفت: متولیان کنترل بــازار در وزارت 
صمت، سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از حقوق مصرف 
کننده نباید به افراد ســوداگر، محتکــر و گرانفروش فرصت 

دهند با سودجویی برای مردم دغدغه ایجاد کنند.
آیت الله رییســی با تأکید بر همکاری دســتگاه قضا با دولت 
بــرای مدیریت بازار، تصریح کرد: کســانی که در خط مقدم 
کنتــرل بازار قرار دارند باید با جدیــت به وظایف خود عمل 
کنند و اجازه ندهند مردم از نابســامانی بــازار و قیمت های 

ناعادلانه آسیب ببینند.
تمام مراحل دادرسی در همه پرونده ها قانونی طی 

می شود
رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش درباره روند 
دادرســی و رســیدگی به پرونده های قضایی اظهار داشت: 
رسیدگی به پرونده ها در دستگاه قضایی فرایندی قانونی دارد 
و قضــات ما نهایت دقت را دارند تا قانون و حق و عدالت بر 

اساس همین مسیر قانونی پیگیری و اجرا شود.
قضات عدالتخواه حق کسی را تضییع نمی کنند

آیت الله رییسی افزود: ضمانت هایی نیز برای تضمین حقوق 
اصحاب دعوا و حقوق متهم وجود دارد که در تمامی مراحل 
دادرســی و در همــه پرونده ها مورد توجه قــرار می گیرد و 
قضات عدالتخواه و حق جو که خود را در مقابل خدای متعال 
می بینند، بر اساس قانون و شرع حکم می دهند. بنای ما این 

است که اجازه ندهیم حق کسی تضییع شود.
رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
عادی ســازی روابط بحرین با رژیم صهیونیستی که بعد از 
عادی سازی روابط امارات با اشغالگران قدس شریف صورت 
گرفت، این اقدام را »حرکت نمرودیان زمان« دانست که به 

دروغ تحت عنوان »صلح ابراهیمی« تبلیغ شده است.
نابودی رژیم صهیونیستی وعده الهی است

آیت الله رییسی با بیان این که »رژیم صهیونیستی بر اساس 
وعده الهی از بین رفتنی اســت« افزود: عادی سازی روابط 
برخی کشور های عربی با رژیم جعلی و اشغالگر قدس ناشی 
از عدم اعتقاد سران این کشــور ها به خداست که سرنوشت 
ملت هــای خود را به یک جریــان باطل و از بین رفتنی گره 

زده اند.
رییس قوه قضاییه ادامه داد: سران امارات و بحرین به مردم 
سالاری هم اعتقاد ندارند؛ چرا که مردم مسلمان این کشور ها 
هرگز راضی به خیانت به آرمان های فلسطین نیستند و بار ها 
اعلام کرده اند که نســبت به قدس شریف و ظلم 70 ساله 
صهیونیست ها به فلســطینی ها حساس هستند و اقدام رژیم 

دست نشانده آل خلیفه به پای آن ها نوشته نمی شود.
کسی با خیانت به فلسطین قدرتمند نمی شود

آیت الله رییســی با بیان این که امارات و بحرین نمی توانند 
طعم گندم عادی ســازی رابطه با صهیونیست ها را بچشند، 
خاطر نشان کرد: کسی با خیانت به فلسطین و قدس شریف 
قدرتمند نمی شــود و این روابط و شرایط پایدار نخواهد بود و 

زمینه نابودی آن ها را فراهم می کند.
تحریم کنندگان داروی مردم ژست حقوق بشری نگیرند

در این جلســه، معاون امور بین الملل و دبیر ستاد حقوق بشر 
قوه قضاییه با اشــاره به فضاســازی های غرب علیه دستگاه 
قضایی کشــورمان اظهار داشــت: کشــور های اروپایی که 
ســابقه طولانی در حمایت و پشتیبانی از دیکتاتورها، فروش 
سلاح های کشــتارجمعی به صدام دیکتاتور و تحریم غذا و 
داروی مــورد نیاز مردم عادی دارند، نمی توانند حتی ژســت 

دفاع از حقوق بشر را بگیرند.
علی باقری افزود: کشــور های اروپایی سرســپرده به رژیم 
زورگــوی آمریکا که بــا اعمال تحریم هــای ظالمانه، ملت 
ایــران را به خاطر پایداری و صیانــت از حقوق خود به طور 
دســته جمعی و بدون تبعیض مجازات می کند و حتی اجازه 
دسترســی به دارو هم به آن ها نمی دهــد، نمی توانند مدعی 

حقوق بشر باشند.
وی در ادامــه به طرح این پرســش از غربی ها که به اجرای 
احــکام قضایی پــس از طــی فرایند دادرســی عادلانه در 
کشــورمان معترض هســتند پرداخت که قتل دسته جمعی 
ده ها کودک، زن و مرد بیگناه در فلســطین و یمن به وسیله 
سلاح های فرانســوی، آلمانی، انگلیسی و سوئدی بر اساس 
چه فرایند دادرسی صورت گرفته و حکم قتل انسان های بی 

گناه را کدام دستگاه قضایی صادر کرده است؟
دستگاه قضایی موظف به دفاع از استقلال ملی است

معــاون امور بین الملل قوه قضاییه با بیان این که ملت ایران 
به هیچ کس اجازه دخالــت در امور داخلی خود را نمی دهد، 
افزود: ملت ایران در طول ۴ دهه گذشته بهای سنگینی برای 
صیانت از استقلال و استقرار حکومت مبتنی بر مردم سالاری 
اســلامی پرداخته و امروز نیز شــجاعانه و قاطعانه در مقابل 

دخالت بیگانگان خواهد ایستاد.
باقری همچنین خاطر نشــان کرد که دســتگاه های مسئول 
در جمهوری اســلامی از جمله قــوه قضاییه خود را موظف 
می دانند تا از کیان اســتقلال ملی دفاع نمایند و اجازه ندهند 

بیگانه در امور داخلی کشورمان دخالت کند.
وی تصریح کرد: از کســانی که دستشــان تا مرفق به خون 

ملت ایران آغشــته است و مســئول ترور 17 هزار شهروند 
بی گناه ایرانی هســتند، همین انتظار می رود که در پایتخت 
کشــور های اروپایی فریاد بزنند »قاتل راهــت ادامه دارد«، 
ولی تعجب افکارعمومی این اســت که چرا اروپایی ها اجازه 
می دهند تا تروریســت ها تحت پوشــش حقوق بشر آزادانه 

فعالیت و از قتل و کشتار حمایت کنند!
هشدار به برخی سفرا: ادب دیپلماتیک را رعایت کنید و 

بلندگوی اپوزیسیون نشوید
معاون امور بین الملل قوه قضاییه با بیان این که فشــار های 
خارجی نه تیغ تیز عدالت دســتگاه قضایــی را کُند می کند 
و نه چتر گســترده رحمت و رأفت اســلامی قوه قضاییه را 
کوچک می کند، از سفرای برخی کشور های غربی در تهران 
خواســت که اگر از انصاف، حق و عدل بویی نبرده اند، لااقل 
ادب دیپلماتیک را رعایت کرده و مانند یک گروه اپوزیسیون 

بلندگوی دروغ پراکنی نشوند.
ارائه ۱۴۰ هزار نوبت به مراجعان دستگاه قضا به صورت 

الکترونیک
رئیــس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه نیز با ارائه 
گزارشی از فعالیت های سامانه نوبت دهی الکترونیک، اعلام 
کرد که از زمان راه اندازی این ســامانه ها تاکنون 1۴0 هزار 
نوبت به صورت غیرحضوری و الکترونیک ارائه شده است که 
بر اســاس بازدید های میدانی صورت گرفته، محاکمی که از 
این خدمت برخط استفاده کرده اند، توانسته اند حجم زیادی 

از معطلی و سردرگمی مراجعین را کاهش دهند.
ثبت درخواست اعاده دادرسی در دفاتر خدمات 

الکترونیک قضایی
دکتر زارع پور همچنین متذکر شد که در 12 استان کشور نیز 
شرایط درخواست اعاده دادرسی کیفری به صورت الکترونیک 
فراهم شــده که مراجعان می توانند درخواست های خود را در 
دفاتر خدمات الکترونیک قضایی ثبت کنند و دیگر نیازی به 
سفر به تهران و حضور در دیوان عالی کشور نخواهند داشت.
رسیدگی به دو پرونده جرم سیاسی با ۵ متهم در تهران

دادســتان تهران هم در گزارشی با اشاره به بخشنامه رییس 
دســتگاه قضا مبنی بر اجرای »قانون جرم سیاســی« اظهار 
داشــت: پیرو دستور ریاست قوه قضاییه، تعدادی از پرونده ها 
در دادسرای تهران که مشمول شرایط قانون جرم سیاسی به 

شمار می رفتند، احصا شد.
علی القاصی مهر افزود: در این قانون تصریح شــده چنانچه 
جرمی با انگیزه اصلاح امور کشور علیه مدیریت و نهاد های 
سیاســی یا سیاســت های داخلی و خارجی صــورت گیرد، 
مشــروط به آن که بــه قصد ضربه زدن به نظام نباشــد به 
عنوان جرم سیاسی مورد رسیدگی قرار می گیرد که مواردی، 
چون نشر اکاذیب، افترا و توهین به برخی مقامات و اشخاص 
مشــمول آن می شوند و موارد مســتثنا از این قانون هم به 

صراحت مشخص شده اند.
وی با اشــاره به احصــای قریب 20 پرونده مشــمول جرم 

سیاســی در دادســرای تهران و اعلام خبر ارجاع دو فقره از 
این پرونده ها با 5 متهم به دادگاه کیفری یک اســتان خاطر 
نشان کرد که تشخیص سیاسی بودن یا نبودن جرم با دادسرا 
و دادگاه اســت و همه مراجع قضایی باید جرایم سیاســی را 

مطابق با ضوابط و تشریفات قانون مربوطه بررسی نمایند.
آیت الله رئیسی در واکنش به سخنان دادستان تهران با تقدیر 
از اجرای قانون جرم سیاســی و بخشــنامه مربوطه، تصریح 
کرد: باید بین جرایم سیاســی و امنیتی تفاوت قائل شــویم 
و مسائلی که مشــمول قانون جرم سیاسی است، باید طبق 

روالی که قانون مشخص کرده مورد رسیدگی قرار گیرد.
دستگیری ۲ تن از وکلای مدعی وکالت تضمینی

رییس مرکز حفاظت اطلاعات قوه قضاییه نیز در این نشست 
با اشاره به تأکید رییس دستگاه قضا مبنی بر برخورد با پدیده 
»وکالت تضمینی« در سفر استانی به چهارمحال و بختیاری، 
از شناســایی و برخــورد با تعدادی از ایــن وکلا خبر داده و 
گفــت: اخیراً دو نفر از وکلا که در یکی از مجامع قضایی به 
صورت تضمینی بــرای مردم رأی می گرفتند و مبالغ کلانی 

نیز دریافت می کردند، دستگیر شده اند.
آمار گزارش های ارجاعی به هیات های رسیدگی به 

تخلفات
حجت الاســلام عبداللهی همچنین تعداد گزارش تخلفات 
ارجاعی در ســال 98 را هزار و 7۴ مورد اعلام کرد و توضیح 
داد: 72۴ مورد تخلفات اعلام شده به هیات ها منجر به صدور 
رأی شده که نکته قابل توجه این است که اکثر این موارد از 

سوی خود مدیران دستگاه قضایی ارجاع شده است.
وی تصریح کرد: 226 مورد گزارشات از طریق مراکز حفاظت 
اطلاعات، 26 مورد از طریق مردم و 76 مورد آن نیز از مسیر 
نظارت و ارزشــیابی کارکنان بوده و مجموعاً سال گذشته از 
نظر سلامت دســتگاه قضایی گام های خوبی برداشته شده 

است.
با وکالت تضمینی برخورد جدی شود

رییس قــوه قضاییه در واکنش به این گــزارش تأکید کرد: 
وکالت باید دفاع از حق باشد، اما معنای وکالت تضمینی این 
اســت که وکیل با یک قاضی یا کارمند ما زدوبند دارد و این 
کار و تبلیغ آن موجب وهن دستگاه قضایی است که حفاظت 

اطلاعات باید مورد به مورد آن را پیگیری و برخورد کند.
آیت الله رییسی با اشــاره به مشکلات آبی مردم چهارمحال 
و بختیاری که در ســفر اســتانی وی مطرح شد، با تأکید بر 
لزوم پیگیری موضوع از سوی وزیر نیرو، از وزیر دادگستری 

خواست که موضوع را با جدیت در دولت پیگیری نماید.
رییس قوه قضاییه همچنین با اشاره به ابطال قرارداد مساله دار 
واگذاری کشتارگاه صنعتی جونقان شهرستان فارسان که در 
جریان سفر استانی به چهارمحال و بختیاری صورت گرفت، 
دقت در علل بروز چنین مشکلاتی در روند خصوصی سازی 
را موجب جلوگیری از به وجود آمدن نمونه های مشــابه در 

آینده دانست.
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عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطرح کرد:

ورود خودرو به بازار بورس

یک کارشناس مسائل اقتصادی پاسخ داد:

چرا گرانی ها کنترل نمی شود؟

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به جزئیات 
طرح تحول بازار و صنعت خودرو ســبک گفت: قرار است با 
عرضه تمامی خودروهای صفر در بورس، جلوی فروش این 
خودروها توسط خودروسازان از درب های پشتی گرفته شود.
به گــزارش »صبح امــروز« و به نقل از فــارس، روح الله 
ایزدخواه در خصوص نابسامانی های بازار خودرو اظهار کرد: 
در حال حاضر کشور ظرفیت تولید خودرو را دارد اما به دلیل 
توزیع غیر شفاف و غیر منطقی خودرو عملا بازار خودرو دچار 
مشــکلات زیادی شده است. بر این اساس طرح تحول بازار 
و صنعت خودرو سبک با همکاری اندیشکده ها و کارشناسان 
در مجلس آماده شــده و بعد از اعلام وصول، در حال حاضر 

در کمیسیون صنایع و معادن مجلس در حال بررسی است.
پایان فروش خودرو از درب های پشتی با استفاده از 

ابزار بورس
وی خاطر نشــان کرد: مبنای این طرح اصلاح توزیع خودرو 
با عرضه خودرو در بورس کالا اســت و تلاش شده است تا 
با استفاده از این ســازوکار، همه راه های توزیع خودرو صفر 
به غیر از مســیر بورس بسته شــود تا خودروسازها نتوانند از 
درب های پشتی خودرو را به فروش برسانند. با فروش خودرو 
در بــورس کالا، عرضه و تقاضا اســت کــه قیمت را تعیین 
میکند و عملا قیمت گذاری دستوری به دلیل ناکارآمد بودن 

حذف می شود.

ایزدخواه با توجه به ســازکار شــفاف بورس اظهار داشت: بر 
اساس این طرح به هر کد ملی فقط یک مدل خودرو در سال 
تعلق می گیرد و یک پیشــنهادی هــم مطرح که بر فروش 
خودرو صفر تا دو ســال بعد از خرید، مالیات وضع شــود تا 
تقاضا ســرمایه ای به حداقل برسد. با این شیوه عملا قیمت 
گذاری دســتوری وجود ندارد بلکه قیمت تمام شده کارخانه 
که توسط فرمول شورای رقابت تعیین می شود وجود خواهد 

داست و این فرمول هم شفاف بیان خواهد شد.
این نماینده مردم تهران در مجلس با اشــاره به کشف قیمت 
تعادلی خودرو در بازار بورس گفت: اگر قیمت تعادلی خودرو 
در بورس بالاتر از قیمت تمام شــده باشد از اختلاف قیمت 

بین قیمت بازار و قیمت تمام شــده، مالیات گرفته می شود تا 
رانت موجود به جای اینکه به جیب دلالان یا خودروساز برود 
در اختیار دولت قرار گرفته و صرف افزایش تولید خودرو شود 

تا قیمت ها پایین بیاید.

یک کارشــناس اقتصادی با توضیح اینکه سیاســت های 
غلط دولت در برخی حوزه ها وضعیت نامناســبی در اقتصاد 
ایجاد کرده، گفت: به عنوان مثال مدام مسئولان اقتصادی 
دولت تاکید می کنند، به کالا های اساسی ارز ۴200 تومانی 
اختصاص می یابد و آن ها با قیمت مناســب در اختیار مردم 
قرار می گیرد حال آنکه واقعیت دیگری در کف بازار وجود 
دارد.به گــزارش »صبح امروز« و به نقــل از فرارو، علی 
قنبری با اشــاره به اینکه این روز ها تورم به صورت افسار 
گســیخته بالا می رود، اظهار کرد: با توجه به این موضوع 
ســطح عمومی قیمت ها نیز با تورم شدیدی دست و پنچه 
نرم می کنند، در حالیکه بر اساس آمار های رسمی نرخ تورم 
حدود ۴0 درصد اعلام می شــود، اما در بازار شاهد هستیم 
در یک افزایــش قیمتی که یک محصول دریافت می کند، 
ناگهان بهــای آن بیش از 50 درصد، زیاد می شــود. این 
مســئله به دلیل شرایط خاصی و ویژه ای بوده که بر کشور 

حکمفرما است.
وی بــا تاکید بر اینکه سیاســت های غلط دولت در برخی 
حوزه ها چنین وضعیتی را ایجاد کرده است، توضیح داد: به 
عنوان مثال مدام مسئولان اقتصادی دولت تاکید می کنند، 
به کالا های اساســی ارز ۴200 تومانی اختصاص می یابد 
و آن ها با قیمت مناســب در اختیار مردم قرار می گیرد، اما 
واقعیــت دیگری در کف بازار وجود دارد، دولت اســتدلال 
می کند که ارز یارانه ای در اختیار واردکننده قرار می دهد و 
او نیز کالا را به قیمت مناسب به دست مردم می رساند، اما 

اینجا خلاف گفته های دولتی ها رخ می دهد.
این اســتاد دانشگاه اضافه کرد: واردکننده ای که ارز ۴200 
تومانی را دریافــت کرده، اگر واقعا آن کالایی را که اظهار 
کرده باشــد را وارد کند، جنس خود را به قیمت دلار ۴200 
تومانی به بــازار نمی دهد، بلکه آن را با نــرخ ارز در بازار 
آزاد فاکتور می کند و قشــر حقوق بگیر نیز مجبور هستند، 

کالا ها را با قیمت های گزافی تهیه کنند، این در حالیســت 
که بخشــی از این ارز های ۴200 تومانی نیز یا از کشــور 
خارج شــده و تاکنون بازنگشته است، یا اینکه در بازار آزاد 
فروخته شــده؛ بنابراین این سیاستی که از ابتدا بسیاری از 
کارشناسان قبل از اجرا شکست آن را اعلام کرده بودند، در 
عمل چیزی جزء ایجاد رانت و فســاد برای عده ای فرصت 

طلب به دنبال نداشته است. 
تحریم ها منجر به کاهش درآمد ارزش شده است

قنبری یادآور شد: در حال حاضر منابع ارزی بانک مرکزی 
برای جمع کردن و کنترل بازار ارز محدود است و به نوعی 
جوابگو نیســت، از طرف دیگر درآمد های ارزی کشور نیز 
به کمترین میزان خود رســیده و طبعا در چنین شــرایطی 
گریزی از این قیمت ارز نیســت؛ بنابراین تا زمانی که که 
تحریم ها رفع نشــود و به تبع آن درآمد های ارزی کشــور 
افزایــش نیابد و همچنین نقل و انتقــالات پولی و بانکی 

تسهیل نشــود، این وضعیت تنگنای ارزی همچنان ادامه 
خواهد داشت.

این اقتصــاددان با تاکید بر اینکه دولت به دلیل کســری 
بودجه اقدام به چــاپ پول می کند، تصریح کرد: این اقدام 
به صورت مســتقیم باعث افزایش نقدینگــی و به دنبال 
آن رشــد تورم می شود، از ســویی زمانیکه دولت در سال 
گذشته بودجه را ارائه داد، بنابر احکام و اعداد و ارقامی که 
وجود داشت، پیش بینی می شد که دولت با کسری بودجه 
شــدیدی روبرو اســت و برای جبران این مسئله اقدام به 
انتشار اوراق بدهی، اســتقراض از بانک مرکزی و فروش 
دارایی های خود در بورس کند، اما متاســفانه فروش اوراق 
بدهــی و اموال دولت کفاف کســری بودجه را نمی دهد و 
در مقابل ما شــاهد هســتیم به انحاء مختلف چاپ پول و 
تزریق نقدینگی صورت می گیرد که نتیجه نیز این وضعیت 

قیمت هایی نجومی کالا ها در بازار است.

مواد اولیه لبنی به اندازه نیاز در کشور
 وجود ندارد

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان صنایع لبنی خراسان رضوی گفت: مواد اولیه مورد 
نیاز ما با ارز 12 هزار تومان تهیه می شــد، اما در حال حاضر با ارز 2۴ هزار تومانی این مواد 
تهیه می شود. به دلیل صادرات بخشی از لبنیات، مواد اولیه به اندازه نیاز در کشور وجود ندارد.
به گزارش »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، مهــدی هدایت نیا در خصوص دلایل افزایش 
قیمت لبنیات اظهار کرد: علت افزایش قیمت لبنیات نهاده های دامی اســت. نهاده های دامی 
مورد نیاز گاوداران که قیمت گذاری شــیر بر اساس آن انجام می شود، تامین نمی شود. قیمت  
نهاده ها چند برابر شــده و گاودار نمی تواند روی شیر قیمت گذاری کند و نهایتا به تولیدکننده 
بفروشــد. وقتی خوراک دام تامین شــود، قیمت تمام لبنیات ثابت خواهند ماند، اما زمانی که 
قیمت خوراک دام نوســان دارد، قیمت لبنیات هم دچار نوســان خواهد شد.وی افزود: قیمت 
شــیر صنعتی توســط دولت 2900 تومان تعیین شده، اما در حال حاضر قیمت شیر به 3700 
تومان افزایش یافته اســت. شیر درجه یک صنعتی از قیمتی که دولت در تیر ماه اعلام کرده 
800 تومان بیشتر شده است. کارخانه ها نمی توانند شیر را 800 تومان گران تر بخرند و به این 
قیمت به فروش برسانند. تعزیرات و نهادهای بازرسی سراغ کارخانجات می روند و آنان را به 
جرم گران فروشــی جریمه می کنند. در این میان برای راضی کردن مردم با رسانه ها مصاحبه 
کرده و از جریمه تعــدادی کارخانه تولیدکننده خبر می دهند.دبیــر اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان صنایع لبنی خراســان رضوی با اشــاره به سایر مشکلات کارخانجات تصریح 
کــرد: مواد اولیه مورد نیاز ما با ارز 12 هزار تومان تهیه می شــد، اما در حال حاضر با ارز 2۴ 
هزار تومانی این مواد تهیه می شــود. به دلیل صادرات بخشــی از لبنیات، مواد اولیه به اندازه 

نیاز در کشور وجود ندارد. 
کارخانجات شیر گاوداران را پیش خرید می کنند

وی عنــوان کرد: دولت نمی تواند ارز ۴200 تومانی برای علوفه گاوداران تهیه کند؛ از همین 
رو قیمت علوفه افزایش یافته و ریشه مشکل همین جاست. اگر دولت ارز خرید علوفه را تهیه 
کند، آن زمان می تواند گاودار را تحت فشــار قرار دهد و در صورت گران فروشی، تعزیرات با 

آن برخورد کند.

بخشودگی مالیات سهام عدالت وراث
مدیر برنامه ریزی شرکت ســپرده گذاری مرکزی گفت: طبق مصوبات، مالیات سهام عدالت 
وراث بخشــیده شده اســت.به گزارش »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، محمد جواد فرهانیان 
درباره آخرین اقدامات واگذاری ســهام عدالت اموات اظهار داشت: بخشی از اقدامات فراهم 
شدن زیرساخت ها برای واگذاری الکترونیک این سهام به وراث است و بخشی دیگر پیوستن 
و لینک شــدن دو ارگان و دستگاه قوه قضاییه و شرکت سپرده گذاری مرکزی است.به گفته 
وی عمده اقدامات زیرســاختی انجام شــده، اما پیوند دو دســتگاه به یکدیگر زمان بر است. 
نمی خواهیم مردم را در وضعیت اضطرار قرار دهیم و پیشــنهاد ما به همه مردم این است که 
تا فراهم شدن زیرساخت ها اقدامات مربوط به انحصار وراثت را انجام دهند.مدیر برنامه ریزی 
شرکت سپرده گذاری گفت: طبق مصوبات،  مالیات سهام عدالت وراث هم بخشیده شده است.

بیمه رایگان برای قالی بافان
رییس مرکز ملی فرش ایران از برنامه ریزی برای بیمه کردن رایگان یک ساله قالی بافان خبر 
داد.بــه گزارش »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، فرح ناز رافع  با بیان اینکه »این اقدام مهم با 
حمایت نهاد ریاســت جمهوری و صندوق بیمه روستایی و عشایری انجام می شود و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت عهده دار اجرای آن شده است« اظهار کرد: در این زمینه تفاهم نامه ای 
نیز آماده شــده که به زودی امضا می شــود. بهره مندی از این بیمه به صورت رایگان، قابل 
انتقــال بودن آن به بیمه تامین اجتماعی و برخــورداری از مزایایی همچون از کار افتادگی، 
فوت و غیره در صورت بروز حوادث، از جمله منافع آن است. طی نامه ای، جزئیات بیمه شدن 
قالی بافان به اســتان ها اعلام شده اســت.رییس مرکز ملی فرش ایران در ادامه از اخذ مجوز 
تسهیلات برای قالی بافان پس از گذشت حدود 6 سال و نیم خبر داد و گفت: این تسهیلات 
برای توســعه و ایجاد مجتمع ها و کارگاه های قالی بافی به صورت متمرکز اعطا می شود و در 

این زمینه مناطق محروم و کمتر برخوردار کشور در اولویت هستند.

چگونگی وضعیت پروازهای خارجی
وزیر راه وشهرســازی درباره اقدامات اخیر ترکیش ایر گفــت: روابط در حوزه هوایی در این 
زمینه متقابل و پروازهایی که لازم اســت به کشورهای مختلف به صورت روتین انجام می 
شــوند.به گزارش »صبح امروز« و به نقل از خبر آنلاین، محمد اســلامی با اشاره به اینکه 
اساساً اپراتوری بنادر در کشورهای مختلف را شرکت های حرفه ای انجام می دهند، اهار کرد: 
به دلیل توســعه تعاملات با جهان و همچنین ایجاد رونق اقتصادی نیاز داریم که در منطقه 
مکران و چابهار با کشــورهای مختلف تعامل داشته باشیم. در بندر چابهار با اپراتوری شرکت 
هندی ســعی کرده ایم سهم بار را افزایش دهیم و بتوانیم با این اقدامات توسعه دهنده نقش 
موثری در اقتصاد کشــور ایفا کند.وی تصریح کرد: تفاهمنامه ســه جانبه بین دولت ایران، 
هندوستان و افغانستان فعال شــده و حضور شرکت هندی در قالب این تفاهم نامه بوده که 
حجم قابل ملاحظه ای از اقدامات ترانزیت در قالب این معاهده به صورت واردات و صادرات 
انجام می شــود. در شرایط کنونی اقتصاد کشور، توسعه ترانزیت ضروری است و این اقدامات 
را در قالب توســعه اقتصادی کشور انجام می دهیم.وزیر راه وشهرسازی درباره اقدامات اخیر 
شرکت هواپیمایی ترکیش ایر و سایر پروازهای خارجی هم گفت: مشکلی در این زمینه وجود 
ندارد و روابط در حوزه هوایی در این زمینه متقابل است هم اکنون پروازهایی که لازم است 

به کشور مختلف به صورت روتین انجام می شود.

افزایش بی سابقه نرخ ارز در صرافی ها و بازار
همزمــان با افزایش قیمت ارز در بازار آزاد، بازارســاز قیمت ارز در بازار متشــکل ارزی و 
صرافی ها را افزایش داد تا اختلاف دلار در بازار آزاد و رسمی کاهش یابد.به گزارش»صبح 
امروز« و به نقل از  تسنیم، مسیر صعودی قیمت ارز درحالی همچنان در بازار ارز طی می 
شود که قیمت دلار از کانال 27 هزار تومان هم عبور کرد و باعث شد تا دلار سقف جدید 
قیمتی را به ثبت برســاند. هرچند دلار خیلی در این کانال دوام نداشــت و با ورود جدی 
بازارســاز قیمت دلار با کاهش همراه شــد و به کانال 26 هزار تومان بازگشت.همزمان با 
افزایش قیمت ارز در بازار آزاد، بازارســاز نیز به منظور کاهش اختلاف نرخ رسمی دلار با 
بازار آزاد، قیمت خرید و فروش ارز در صرافی های بانکی و بازار متشکل ارزی را افزایش 
داد. صرافی های بانکی بخصوص صرافی ملی که پیش از این قیمت اسکناس دلار و یورو 
را برای خرید و فروش در سایت های خود درج می کردند از ساعتی قبل با اعمال تغییراتی 
نرخ ارز در بازار متشکل ارزی ایران را نمایش میدهند.تغییر مهمتر اما در قیمت هایی است 
که هم اکنون صرافی ها با عنوان قیمت خرید و فروش ارز )دلار و یورو( اعلام می کنند؛ 
برهمین اساس قیمت فروش دلار در صرافی ها با افزایش 3 هزار و 160 تومانی 26 هزار 
و 750 تومان و قیمت خرید دلار نیز 26 هزار و 700 تومان درج شــده است. ضمن اینکه 
قیمــت فروش یورو نیز با افزایش 3 هــزار و 860 تومانی معادل 31 هزار و 650 تومان و 
قیمت خرید یورو 31 هزار و 600 تومان تعیین شــده است.نکته مهم دیگر این است که با 
افزایش بیــش از 3 هزار تومانی قیمت ارز در صرافی های بانکی و کاهش اختلاف قیمت 
ارز بازار آزاد و رســمی، بانک مرکزی ممنوعیت فروش ارز سهمیه ای را به هر کارت ملی 
برداشــت؛ بنابراین صرافی ها به هر کارت ملی یک بار در سال 2200 دلار ارز سهمیه ای 
می فروشــند. پیش از این با دســتور بانک مرکزی فروش ارز سهمیه ای موقتاً در صرافی 

های بانکی متوقف شده بود.

خبر

یک اقتصاددان مطرح کرد:

نظام سفته بازی در اقتصاد کشور؛ 
مانعی برای رشد اقتصادی سالم

عضو هیــات علمی گروه اقتصاد دانشــگاه 
الزهرا گفت: مادامی که اقتصاد کشور مبتنی 
بر ســفته بازی، ســوداگری و دلالی باشد، 

امکان رشد اقتصادی سالم وجود ندارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، حسین راغفر در خصوص لزوم مذاکره 
در شــرایط بدون فشار اظهار کرد: در دنیای 
امروز، کشــورها نمی توانند خود را از آن چه 
در جهان اتفاق می افتد، جدا کنند و مســئله 
ارتباط جهانی، مســئله ای حیاتی برای تمام 
کشورها اســت اما ما در نقطه ای نیستیم که 
با کشــورهایی که به  معنــی واقعی کلمه ما 

را ناجوانمردانه تحریم کردند، مذاکره کنیم.
وی افزود: مذاکره شــرایطی دارد. ما شــاید 
بتوانیم در شــرایطی خارج از فشــار مذاکره 
کنیم اما زمانی که فشــار غرب وجود دارد و 
آن ها تلاش می کنند تا از طریق این فشــار 
ما را وادار به مذاکــره کنند، قطعا انتظاراتی 
طلب می شود که در شرایط بدون وجود فشار 

نمی توانند این انتظارات را داشته  باشند.
دولت ها در ایران نتوانستند مسئولیتی را 
که قانون  اساسی بر عهده آنان گذاشته 

محقق کنند
این کارشــناس اقتصادی در خصوص لزوم 
بازگشت به قانون اساســی گفت: متاسفانه 
دولت ها در ایران نتوانستند مسئولیتی را که 
قانون  اساســی بر عهده آنان گذاشته محقق 
کننــد، به همیــن دلیل به تدریج ســرمایه 
اجتماعی که همان اعتماد عمومی اســت را 
مستهلک کردند. این مســئله بسیار کلیدی  
بــوده و تنهــا از طریق بازگشــت به قانون 

اساسی تحقق می یابد.
سیاست های غلط دولت ها منجر به افزایش 

فساد بی سابقه در طی یک قرن گذشته شد

راغفر در خصوص نابودی سرمایه اجتماعی 
پس از جنگ تحمیلی ایران و عراق توســط 
دولت خاطرنشــان کــرد: در ابتدای انقلاب 
ما یــک دوره اســتقرار را تجربه کردیم که 
بسیار پرهزینه بود و بروز هشت سال جنگ  
تحمیلــی در این دوره اتفــاق افتاد. در ابتدا 
مردم از حداقل خدمات سلامت و بهداشتی 
برخوردار بوده و خدمــات آموزش وپرورش، 
آمــوزش عالــی و خدمات درمــان در این 
دوره رایگان بود. علیرغم وجود مشــکلات 
موجــود، دولــت فرصت های خوبــی برای 
مــردم و تعاونی ها فراهم کرد و تعداد زیادی 
از جمعیت صاحب مســکن شدند. متاسفانه 
این دستاورد بزرگ در اثر سیاست های غلط 
اقتصادی به تاراج رفت و سیاست های غلط 
دولت ها که آزادسازی و خصوصی سازی بود، 
منجر به افزایش فساد بی سابقه در طی یک 

قرن گذشته شد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: بلافاصله 
شاهد یک تغییر ایدئولوژی در کشور هستیم 
و نوع نــگاه کاملا تغییر می کند و پیامدهای 
آن نگاه باعث می شــود که نوعی انشــقاق 
و فاصله گیــری بیــن مــردم و حاکمیت را 
شاهد باشــیم. این موضوع باعث فرسایش 
شدید ســرمایه اجتماعی در کشور شد. یکی 
از بزرگتریــن دســتاوردهای دوران جنگ، 
اعتمادی بــوده که بین مــردم و حاکمیت 

برقرارشده  است.
وی اضافه کــرد: این فســاد هزینه زیادی 
برای مردم به بار آورد و شــکاف اقتصادی 
و اجتماعی افزایش یافــت، در نتیجه امروز 
شــاهد عملکرد ســه دهــه فعالیــت غلط 
اقتصادی هســتیم. این موضوع سبب شده 
تــا نارضایتی ها به اشــکال مختلف بروز و 

ظهور یابد و بســیاری از ایــن نارضایتی ها 
منطقی هســتند اما این موضوع به این معنا 
نیست که ما باید برای حل معضلات داخلی 
کشــورمان، به مذاکره در شرایط ناعادلانه و 

نابرابر بنشینیم.
یکی از بزرگ ترین ضربه ها به اقتصاد 
کشور، نابودی ظرفیت های تولیدی بود

راغفر با اشاره به لزوم اصلاح سیاست داخلی 
تصریح کرد: باید تلاش کنیم تا سیاست های 
داخلی را اصلاح نماییم. یکی از بزرگ ترین 
ضربه هایی کــه به اقتصاد کشــور خورد و 
باعث اثربخشی تحریم ها شد این بود که ما 
ظرفیت های تولیدی را در کشور، خصوصا در 
15 سال گذشته، به  شدت نابود کردیم و پس 
از سال 8۴ و در دوره دولت های نهم و دهم، 
بخش زیادی از 56 درصــد کل درآمدهای 
حاصل  شــده ارزی کشور اتلاف شد. میزان 
واردات ایران در سال 138۴، 15 میلیارد دلار 
بود که در سال 1390 این رقم به 90 میلیارد 

دلار افزایش پیدا کرد.
وی افزود: میزان دیون معوقه بانکی در سال 
138۴، 12 هزار میلیارد تومان بود که وقتی 
دولت دهم خارج شــد این رقم به 160 هزار 
میلیارد تومان رســید. این میزان مشکلات 
زیادی را بر کشــور تحمیل کرد و دولت ها 
برای کســری بودجه خود به اقدامات غلط 
دیگری از جمله افزایش قیمت ارز متوســل 

شدند.
این استاد دانشگاه بیان کرد: افزایش قیمت 
ارز و افزایــش قیمت حامل های انرژی خود 
پیامدهای گســترده دیگری داشت، از جمله 
اینکــه ما هر ســال پس از ایــن افزایش، 
شاهد کســری بودجه های بیش تری بودیم 
و این دور تسلســل باطل کشــور را هر روز 

در باتلاقی بیش تر فرو برد. مسائل اقتصادی 
ریشه های تاریخی دارند و در سال های اخیر 

این ریشه ها عمیق تر شده اند.
تغییر جهت گیری اقتصادی در کشور 

می تواند چشم انداز امیدوارکننده ای ایجاد 
کند

راغفر خاطرنشــان کرد: مسئله کشور ما راه  
حــل داخلــی دارد و راه  حــل آن نیز تغییر 
جهت گیری های اقتصادی اســت، به نحوی  
که مردم بپذیرند نظام اقتصادی حامی منافع 
عموم مردم اســت. ما در شرایط بسیار بدی 
قرار داریم و تغییــر جهت گیری ما می تواند 
مقابــل  در  امیدوارکننده تــری  چشــم انداز 

چشمان جامعه قرار دهد.
وی با اشــاره به لزوم ایجاد شغل در جامعه 
گفت: مــا باید برای ایجاد شــغل در جامعه 
تلاش کــرده و از تمــام ظرفیت های لازم 
استفاده کنیم، ما تاکنون به دلیل وجود همین 
موجود،  ظرفیت های  از  غلط  سیاســت های 

حداکثر استفاده را نکرده ایم.
این کارشــناس اقتصادی افزود: حل مسائل 
داخلی به حل مســائل خارجــی می انجامد، 
اگر ما مســئله تولید را در داخل کشور جدی 
بگیریم و تمام سیاست ها اعم از سیاست های 
مالیاتی، بانکی و پولی معطوف به حل مسئله 
تولید در داخل شود، فشارهای خارج به دلیل 
رشد تولید داخلی کاهش می یابد، اثربخشی و 
تداوم تحریم ها منطق خود را از دست خواهد 
داد و کشــورها پاپیش می گذارند تا مسئله را 

به شیوه دیگری حل کنند.
راغفر اضافه کرد: در فروردین ماه 99، 500 
هزار میلیارد تومــان درآمد از بازار بورس به 
وجــود آمد، در حالی که مالیاتــی نپرداختند. 
اگر دولــت از این میزان نقدینگی 10 درصد 

مالیات دریافت می کرد، می توانست 50 هزار 
میلیــارد تومان درآمد کســب و بخش قابل 
توجهی از کســری بودجه خود را تامین کند 
امــا تصمیم غلط دیگری گرفته  شــد و آن 

بخشودگی مالیاتی در بازار سهام است.
وی بیان کرد: حقوقی ها وارد بازار شــدند و 
قیمت  سهام هایشان به شدت افزایش یافت، 
بنابراین شــروع به خروج کردند و دیگر به 
این بازار بازنگشــتند، زیــرا امیدی به بهبود 
آن نداشتند. پس از آن تصمیم غلط دیگری 
گرفته  شد و قرار شد که برای بازارگردانی از 
منابع صندوق توسعه ملی به این بازار تزریق 
شــود، یعنی شرکتی که با قیمت پایه 1000 
تومان برای هر سهم وارد بازار شده  و قیمت 
آن به 6000 تومان افزایش یافته، حال این 
قیمت شــروع به کاهش کــرده و به 3000 
تومان رسیده ، بنابراین خود آن شرکت دیگر 

تمایلی به خرید سهام ندارد.
عضو هیــات علمی گروه اقتصاد دانشــگاه 
الزهرا در خصوص تاثیر افت شاخص بورس 
بر اعتمــاد مردم گفت: آن چــه اتفاق افتاد، 
آسیبی جدی بود که به اعتماد مردم وارد شد 
و تعداد زیادی از مردم وارد این بازار شــدند. 
در هیچ کشوری در دنیا، سهام به شکلی که 
در ایران در 6 ماه گذشــته رشــد کرد، رشد 
نداشــته  است. بازار ســهام تحت تاثیر رشد 
ظرفیت های تولیدی می تواند نوســان داشته 
 باشد اما در کشور ما به دلیل دست کاری در 
بازار بورس شاهد رشد بی قاعده ای بودیم و 
جمعیت گســترده ای اقدام به فروش ملک و 
خانه خود کردند، به امید اینکه در طی 5 ماه 
بتوانند سرمایه خود را دو برابر کنند، در حالی 
 که وضعیت طور دیگری رقم خورد و عده ای 

زندگی خود را در این بازار از دست دادند.
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سه سناریو برای آینده توسعه؛ معرفی 
»توسعه چیست« 

جواد لگزیان
ایــن کتاب، اثر بیورن هتنه پرفســور دانشــکده  
گوتنبــرگ  دانشــگاه  بین المللــی  تحقیقــات 
ســوئد هانــس  آبراهامســون اســت مفهــوم 
از  آن  فرآینــد  و  توســعه  مقولــه   تاریخــی 
دهه هــای 1700 تاکنــون و گفتمــان غالــب 
)دیســکورس هژمون( در طــی دوره های گذار 
آن را بررســی و بحثی نظــری- تاریخی را در 
این باره پیش می برد تا روندهایی را که توسعه ی 
بین المللی از سر گذرانده و نیز گزینه های محتمل 

در شرایط امروز را توضیح دهد.
توســعه )ترقی( از نگاه هتنه تلاشی در پی یافتن 
رابطه  مناسب بین ســه ارزش بنیادی اجتماعی، 
آزادی، نظــم و امنیــت قانونی و عدالت اســت 
و که نقشــی تعیین کننده در تاریخ اروپا داشــته اند 

این ســه ارزش را می توان در سایه روشــن تاریخ در ارتباط با سه ایدئولوژی بزرگ دهه های 
قرن 19 لیبرالیسم، محافظه کاری و سوسیالیسم جستجو کرد.

هتنــه تأکید می کند که همواره باید شــکلی از تعادل بین این ســه برقرار باشــد؛ چرا که 
فقــدان آزادی، بی قانونی )بی نظمی( و بی عدالتی موجب تشــدید خواســته های رادیکال در 
دگرگونی های اجتماعی خواهد شــد؛ بنابراین می توان در مقیاس و ســطحی کلی توسعه را 
به عنوان ارتقاء)فزونی بخشیدن( آن ارزش غالب و حاکمی که نسبت به دیگر ارزش ها نقصان 
دارد، توضیــح داد. البته او تصریــح می کند این ارزش ها هرکدام مطلــوب و تأمین کننده ی 
خواسته های طبقات گوناگون در شرایط مختلف اجتماعی بوده اند؛ بنابراین در شرایط تاریخی 
متفاوت اجتماعی از وزن و اهمیــت گوناگونی برخوردارند. توجه به یک ارزش در یک زمان 
معین تاریخی را می توانیم چنین ببینیم که مطالبه آن در گفتمان برجسته شده است که هیچ 

تغییری بدون یک نبرد گفتمانی سیاسی نمی تواند متحقق شود.
در گام بعد نبرد گفتمان ها توسط هتنه تشریح می شود که طی آن درکی از مقوله  توسعه تغییر 
کــرد و چنین تغییری خود را در فهم و درکی تازه از واژه هایی مانند گذار ســاختاری و تغییر 

در رابطه  قدرت نشان داد. 
هتنه می گوید رشد و ترقی گفتمان غالب است، اما در مقابل این نوع نگاه از توسعه می توان 
نوع توســعه  آلترناتیو را قرار داد که دارای عناصر حیاتی از تمدن اســت. توســعه  انسانی که 
تمرکز را از توســعه  دولت های ملی به توسعه ی فرد و انسان منتقل می کند، توسعه  پایدار که 
به شرایط و اوضاع بنیادی محیط زیست توجه دارد و همچنین توسعه  بین المللی که به معنای 
انطباق و جاری کردن پرنسیپ ها و اصول توسعه  پایدار در مقیاس بین المللی است. البته این 
گره های )جریان های کوچک منتقد دیســکورس هژمون( کوچک تأثیر و نفوذ محدودی بر 

کل جریان توسعه واقعی داشته اند.
هتنه روند توسعه را به 6 دوره تقسیم می کند و هر دوره را جداگانه مورد بررسی قرار می دهد: 
اندیشه  ترقی و پروژه  روشــنگری در دوره  1750 تا 1815؛ ضرورت صنعتی شدن در فاصله  
تاریخــی »صلح طولانی«  از زمان پایان جنگ ناپلئــون تا آغاز جنگ جهانی اول )1815 ـ 
191۴(؛ بحران اجتماعی و سیاست مداخله جویی در فاصله  بین و در زمان دو جنگ ـ 191۴ 
تا 19۴5 با تأکید و تکیه بر رکود دهه ی 1930؛ ژئوپلیتیک )جغرافیای سیاسی( فقر جهانی در 
دوران بعد از جنگ )پســا ـ جنگ( و جنگ سرد 19۴5- 1980؛ جهانی شدن و بی نظمی دو 
دهه  پایانی قرن بیســتم )1980 ـ 2000(؛ و نظریه  توسعه  جهانی بمثابه یک گرایش مبرم و 

امید به آینده در سال های آغازین هزاره  سوم 2000 به بعد.
به عقیده هتنه اوضاع امروز متضاد اســت و این تضاد آینده  گفتمان توســعه را نیز شــامل 
می شود: پس از 11 ســپتامبر پروژه و نظم میلیتاریستی )جنگ علیه تروریسم بین المللی( در 
تقابل و چالش با بحث اوائل دهه  1990 یعنی پروژه  عدالت در رابطه با سیستم سازمان ملل، 
قرار گرفته اســت. این پروژه در ابتدا به ابتکار جریان اصلی )دیسکورس هژمون( بذرافشانی 
شــد و نام »اهداف توسعه در هزاره  ســوم و ثروت عمومی جهان« بر آن گذاشته شد. پروژه 
عدالت و آزادی هر روز بیشتر در انقیاد سندروم )عوارض( گوانتانامو درآمده است و هنوز یک 
»سازش بزرگ« یا قرارداد اجتماعی دیگری که بتواند بنیاد و زیربنایی برای انسجام و رسیدن 
به یک سیاست اجتماعی بین المللی قرار گیرد، در چشم انداز دیده نمی شود.  با این حال جا به 
جایی جــاری گفتمان حکایت از این دارد که یک »فرصت طلایی« برای تغییرات اجتماعی 
هنوز می تواند امکان پذیر باشــد. ]در دوره[ گفتمان چهارم تجربیات حاصل شــده از جنگ و 
رکود در رشــد، بلوغ خواســت، انگیزه  توافق و ســازش تعیین کننده بودند. امروز چالش های 
گلوبال بویژه تغییرات آب و هوایی، شــاید بتوانند همان نقش مشابه را ایفا کنند. غلبه بر این 
معضلات، اشــکالی بسیار فراتر از اشکال موجود همکاری های بین المللی را طلب می کند. در 
اشــکال موجود کشورها در بهترین حالت، تنها بخش معین و محدودی از امکانات خود را به 

آن اختصاص می دهند که هدف آن هم شاید ارضای وجدان خودشان باشد.
هتنه با بیان این مقدمه ســه ســناریو برای آینده متصور می شود: وســتفالی نوین )برقراری 
نوعی دوره  صلح طولانی بین کشــورها(، بازگشت به دوران پیشا وستفالی در اروپا و دورانی 

با ویژگی های پسا اقتدار ملی. 
ســناریو اول رسیدن به ســناریو دوران صلح طولانی نوین به معنای برقراری سیستمی بین 
دولت ها ی ملی است که بار دیگر کنترل را یا از طریق تقویت سازمان ملل ـ که احتمال آن 
بســیار ضعیف است ـ با ایجاد نوعی ســاختار نظم گرای قوی و سازمان یافته ـ مقوله ای که 
از همین امروز بســیاری ترجیح می دهند آن را »امپریالیســم« بنامند ـ محقق می سازد. این 
ســاختار می تواند یا یک قطبی تحت هژمونی ایالات  متحده باشــد یا چند قطبی در شکل و 
شمایل مشابه »کنسرت اروپایی« یا »کنســرت جهانی « که قدرت های بزرگ منطقه ای در 
آن با هم همکاری می کنند. چنین ســناریویی می تواند به معنای یک رنســانس برای انواع 
جنبش های آزادیخواهی باشــد که احتمالًا پیامدهای جهانی آن سرشار از خشونت و درگیری 

خواهد بود.
ســناریو دوم بازگشت به دوران پیشــاصلح پایدار به معنای تضعیف و انحلال نسبی سیستم 
دولت هــای دوران صلح طولانی اروپا خواهد بود. ســناریویی که پاره ای از کارشناســان در 
حوزه ی روابط بین المللی گاهی آن را »قرون وســطی جدید« می نامند. چنین نظمی یقیناً حد 
معینی از آزادی را در پی خواهد داشت، ولی در شرایط دگرگونه کنونی زندگی در بخش های 
مختلفی از جهان غیرگلوبالیزه شده متفاوت خواهد بود. حتی این سناریو نیز خشونت را -ولی 

در مقیاس و اشکال کمتری- در پی خواهد داشت. 
آخرین ســناریو؛ یعنی گذار به »پســادولت های اقتدار ملی« می تواند به معنای درگیر کردن 
و متمرکز شــدن )با چگالی غلیظ( به ســاختارهای نهادینه شده  بین المللی در عرصه  جهانی 
و سپردن بســیاری از قدرت های سیاسی به آن ها باشد که لازمه چنین تحولی درجه  بالایی 
از مشــروعیت و اقتدار ملی است که بر بســتر عدالت بین المللی بنا شده. شاید بسیاری این 
ســناریو ترجیح می دهند؛ به این دلیل ســاده که در این صورت می توان با معضلات جهانی 
در مقیاس بین المللی مبارزه کرد. پس این ســناریو می توانــد مورد حمایت منطقه ای و ملی 

بازیگران محلی نیز قرار گیرد.

خبر

حکایت »صبح امروز« از احیای مجدد خانواده ای که در اسماعیل  آباد تکد ی گری می کردند؛

 راه هموار نیست، ولی می توانم
رنج و محنت مشــهد از 

ی
هر

طا
ده 

می
ح

گار
برن
خ

اعتیاد  کهنــه  زخــم 
عــی  ضو مو
که  گریبان گیری است 
به  مردم  سال هاســت 
ویژه ساکنان حاشیه شهر 
خانمان سوز  بلای  این  با 
دست وپنجه نرم می کنند. 
این  یا بهتر بگویم  اعتیاد 
غول بی شاخ و دمُ زندگی 
افــراد را بــا چالش های 
جدی و گاهــی جبران ناپذیری مواجه کرده 
است، آیا اراده فرد می تواند در مبارزه با غول 

اعتیاد پیروز شود؟
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« بعد از 
انتشار گزارش »من گمشده ام مرا مجویید« 
به ســراغ فردی رفتم که از تکدی گری در 
اسماعیل  آباد و اعتیاد خود و همسرش برایم 
سخن گفت، آنچه در ادامه می خوانید مشروح 
مصاحبه با هایده 36 ســاله ای اســت که به 
همراه همســر و دو فرزند دخترش تقریباً دو 
سالی می شود که با معنای واقعی زندگی آشنا 

شده اند:
پرده  اول؛ با مرگ پدرم آزارهای مادر 

شروع شد 
فرزند پنجم خانواده  ام و در یکی از روستاهای 
فاروج به دنیا آمده ام، تقریباً 17 ســاله بودم 
که پدرم فوت کرد و تمــام بدبختی هایم از 
همان روز کذایی شروع شد. وقتی پدرم رفت 

انگار در یک لحظه تمام پشــت و پناهم را از 
دست دادم.

در 20 سالگی نامزد کردم، اما بعد از پنج سال 
به علت اختلاف های خانوادگی جدا شــدم و 
روند طلاق گرفتنم دو ســال زمان برد. بعد 
از طلاق آزار و اذیت های مادرم شــروع شد 
با وجود اینکه تمام کارهای خانه و رسیدگی 
به حیوانات را انجام می دادم همیشــه توهین 
و تحقیر می شــدم و مانند یک خدمتکار کار 

می کردم.
پرده دوم؛ دوبار اقدام به خودکشی کردم

به 

قدری تحت فشــار بودم که یک بار »ســم« 
در چشــمانم ریختم که کور شــوم تا دیگر 
هیچ چیزی نبینم، یک بــار هم حجم زیادی 
از تریاک را خوردم تا خلاص شــوم، اما زنده 
مانــدم. با اینکه وضع مالی خانواده من خوب 
بود، اما می خواستند با فردی ازدواج کنم که 
به آن ها هم پولی برسد، اما چون با »اسحاق« 
ازدواج کردم و شــغلش کارگــری بود به او 
اهانت می کردند. جانم به جان اسحاق وصل 
است و زمانی که به شوهرم توهین می کردند 
انگار که کارد بر اســتخوانم می زدنند، خیلی 
دوران ســخت و مشــقت باری بــود، در آن 
ســال ها مادرم حتی یک جفت جوراب برایم 

نگرفت و فقط از من کار می کشید. 
پرده سوم؛ برای فرار از فشارها در دام 

اعتیاد افتادم
فشــارهای زیاد منجر شــد تا در دام اعتیاد 
بیافتم، گاهی اوقات مادرم تریاک می کشــید 
منم بخاطر اینکه توان کار داشــته باشــم از 
تریاک هــای مادرم بر می داشــتم و مصرف 
می کردم. زمانی که مریض می شــدیم مادرم 
ما را دکتر نمی برد و می گفت چندتا دود بزنید 

خوب می شوید.
زمانی که با اســحاق سر خانه خودمان رفتیم 
گرفتار اعتیاد بودیم و شیره مصرف می کردیم. 
یک روز به من گفت: »هایده همین امشــب 
برو مقداری کریســتال بگیر با شیره مخلوط 
کنم و بکشــم تا جان بگیــرم و بتوانم کار 
کنم«، قرار بــود یک بار مصرف کنیم، اما به 

خودمان که آمدیم دیدیم کریستالی شده ایم.
پرده چهارم؛ تکدی گری در الماس شرق

روزهــا گذشــت تا اینکــه از طبرســی به 
اســماعیل آباد نقل مکان کردیم و تمام اثاثیه 
را بــرای مصرف مواد فروختیم و با بچه هایم 
در الماس شــرق تکدی گری می کردم. یک 
شــب که اســحاق از میدان بار برمی گشت 
گرفتنش و به کمــپ بردند، وقتی دیدم چند 
روزی از شــوهرم خبری نیســت به مدرسه 
دختــر بزرگــم رفتــم و ماجرا را برایشــان 
تعریف کردم. از طرف مدرسه برنج، گوشت، 
خواروبار و... به ما دادنــد، اما با وجود اینکه 
بچه هایم چیزی برای خوردن نداشــتند همه 
را بــه 100هزارتومان فروختم و کریســتال 
خریدم، بخاطر این کار همیشه خودم را نفرین 

می کنم.
یک روز به خودم گفتم بس کن هایده تا کجا 
می خواهی پیش بروی؟ همان زمان تصمیم 
گرفتم ترک کنم و خودم را به کمپ معرفی 
کردم، زمانی که کمپ بــودم دخترانم را به 
بهزیستی بردند. بعد از اینکه سه ماه در کمپ 
بودم با کمک خانم خیری، خانواده ام دور هم 
جمع شــدند. برایمان خانه و زندگی درست 
کردند، دو سال است که پاکم حتی متادون را 

هم کنار گذاشته ام.
پرده پنجم؛ می توان اعتیاد را شکست داد

دلم می خواهد به کســانی که گرفتار اعتیاد 
هســتند بگویم که با امید و توکل به خدا اگر 
اراده کننــد می توانند به زندگــی باز گردند، 

خدا رو شــکر می کنــم که با وجــود تمام 
روزهای ســخت امروز فرزندانم سالم هستند 
و سایه همسرم بالای ســرم است، اما یکی 
از مشــکلاتمان کار ســنگین شوهرم است. 
اسحاق 65 ساله  اســت و کار میدان توانش 
را بریده، تــا آبان ماه باید خانه را خالی کنیم، 
اما نمی دانم با ۴50هــزار تومانی که ماهانه 
از بهزیســتی  می گیریم چطوری می توانیم 
خانــه ای را اجــاره یا رهن کنیــم، امیدوارم 
مسئولان حواسشان به افرادی مانند ما باشد 

و حمایتمان کنند.

رییس مرکز تحقیقات انستیتو پاستور ایران پاسخ داد:

چرایی سیر صعودی مبتلایان به کرونا در روزهای اخیر

یک جنین شناس:

خانم های جوان تخمک شان را فریز کنند

رییس مرکز تحقیقات بیماری های نوپدید و بازپدید انستیتو 
پاســتور ایــران گفت: یکــی از فاکتورهای مهــم و قاعدتا 
تاثیرگذار در شهریورماه، سفرها بوده اند؛ سفرهایی که با حجم 
قابل توجه به نقاط مختلف کشور صورت گرفته و در بسیاری 
موارد هم پروتکل های بهداشــتی رعایت نشده است، اما این 
تنها عاملی نیست که می توانسته در تغییر روند بیماری نقش 

داشته باشد.
به گــزارش »صبح امــروز« و به نقل از ایســنا، احســان 
مصطفوی درباره روند کشوری ابتلا و فوت کرونا اظهار کرد: 
اخیرا روند افزایشــی خفیف بیماری در برخی استان هایی که 
در یک ماه اخیر روند تثبیت شده یا نزولی کرونا را داشته اند، 

مشاهده می شود. 
وی تشــریح کرد: این روند افزایشــی خفیف متاثر از عوامل 
مختلفی است که نمی توان دقیقا مشخص کرد کدام عوامل 
نقش مهم تری در افزایش شدت موج بیماری داشته، اما یکی 
از فاکتورهای مهم و قاعدتا تاثیرگذار در شــهریورماه، سفرها 
بوده اند؛ ســفرهایی که با حجم قابــل توجه به نقاط مختلف 

کشــور صورت گرفته و در بســیاری موارد هم پروتکل های 
بهداشتی رعایت نشده اســت، اما این تنها عاملی نیست که 

می توانسته در تغییر روند بیماری نقش داشته باشد.
بــه گفته مصطفــوی، با هــر تجمعی که صــورت گیرد و 
پروتکل های بهداشــتی با قاطعیت اجرا نشود، ریسک انتقال 
بیماری افزایش خواهد یافت. رعایت برخی پروتکل ها مانند 
زدن ماســک، خطر انتقال را کاهش خواهد داد، ولی این به 
معنای به صفر رســیدن خطر نیســت. بنابراین در ایام اخیر 
نفس هر تجمعی و مخصوصا اگر تهویه مناسب در آن صورت 

نگیرد، یک عامل خطر برای افزایش موارد ابتلا است.
وی افــزود: از ابتدای موج بیماری، اســتان های مختلف در 
ماه های متفاوت درگیر پیک اپیدمی شــدند که این موضوع 
تاثیر خود را بر روند کشــوری بیماری نیز می گذارد. به طور 
مثــال در حال حاضر اســتان هایی مانند خراســان رضوی، 
آذربایجان شــرقی و اصفهان جدی تر از سایر استان ها درگیر 
موارد بیماری هستند و گزارش موارد بالای بیماری در آنها، 

بر روند بیماری در کشور هم تاثیرگذار است.

 یــک جنین شــناس، گفت: عامل ســن یکــی از عوامل 
تعیین کننــده در قدرت باروری افراد به  ویژه خانم ها اســت ، 
توجه به افزایش ســن ازدواج و فرزندآوری بسیار مهم است 
که خانم هایی کــه در آینده قصد فرزندآوری دارند و فعلًا به 
هر دلیل امکان ازدواج یا بچه دار شدن را ندارند، در سنین 25 

تا 35 سالگی برای فریز تخمک اقدام کنند.
به گزارش »صبح امروز« و به نقل از مهر، محمدرضا صادقی 
بــا بیان اینکه منظور از حفظ باروری تکنیک ها و روش هایی 
برای محافظت از قدرت باروری یا فرزندآوری در برابر عوامل 
مخرب و تهدیدکننده اســت« اظهار کرد: توان باروری ما به 
دلایل مختلــف، از جمله عوامل بیولوژیک، عوامل محیطی، 
بیماری هــا و... ممکن اســت در معرض کاهش یا آســیب 
باشــد. به همین دلیل، با پیشرفت علوم و فناوری های تولید 
مثلی، روش هایی شــکل گرفته اند تا بتوانند از قدرت باروری 

محافظت کنند و آن را برای آینده ذخیره کنند.
وی افــزود: این تکنیک ها عبارت انــد از فریز گامت و نمونه 
بافت هــای تولیدمثلی، یعنی تخمک، اســپرم، جنین، بافت 
بیضه و بافت تخمدان. با اســتفاده از این تکنیک ها می توان 
نمونه بافت تولیدمثلی را بدون هیچ گونه تغییر در کیفیت آن 
برای ســال ها منجمد و نگهداری کرد و در زمان مقتضی از 

آنها برای باروری استفاده کرد. 

صادقی در پاسخ به این سئوال که چه گروه هایی ممکن است 
در معرض آســیب باروری قرار داشــته باشند، گفت: عوامل 
مختلفی می توانند باعث کاهش یا از بین رفتن توان باروری 
شــوند. از جمله عوامل بیولوژیک مانند افزایش سن، برخی 
بیماری ها مانند نارسایی زودرس تخمدان و یائسگی زودرس 
در خانم هــا و بیضه نزول نکرده در آقایان و همچنین، برخی 
عوامــل محیطی. افزون بر این هــا، درمان برخی بیماری ها، 
به ویژه ســرطان، می تواند باعث آسیب به توان باروری شود. 
افرادی که به دلیل ابتلا به ســرطان تحت شیمی درمانی یا 
پرتودرمانی قرار می گیرند، معمولًا دچار ناباروری می شــوند؛ 
زیــرا این درمان هــا فقط ســلول های ســرطانی را هدف 
نمی گیرند و ســلول های ســالم نیز دچار آسیب می شوند. با 
توجه به پیشــرفت های حاصل در زمینه درمان ســرطان و 
افزایــش امید به زندگی در مبتلایــان، فریز و ذخیره گامت 
یا بافت تولیدمثلی می تواند به آنها فرصت بچه دار شــدن در 

سال های بعد را بدهد.
خانم ها در سنین طلایی، تخمک شان را فریز کنند

وی در رابطه با تاثیر سن در توان باروری، توضیح داد: عامل 
ســن یکی از عوامل تعیین کننده در قــدرت باروری افراد به  
ویژه خانم ها است . باروری خانم ها مدت محدودی دارد، یعنی 
از زمان بلوغ، حوالی 15 ســالگی تا ۴5 سالگی و با افزایش 

ســن، تعداد و کیفیت تخمک ها کاهش می یابد. با توجه به 
افزایش ســن ازدواج و فرزندآوری و تغییرات الگوی زندگی 
شهرنشینی، بسیار مهم است که خانم هایی که در آینده قصد 
فرزنــدآوری دارند و فعلًا به هر دلیل امکان ازدواج یا بچه دار 
شدن را ندارند، در سنین طلایی باروری خود، یعنی در سنین 
25 تا 35 ســالگی برای فریز تخمک اقدام کنند. زیرا پس از 
35 ســالگی توان باروری، یعنی تعداد و کیفیت تخمک ها رو 
به کاهش می رود.صادقی با بیــان اینکه »خانم هایی که در 
خانواده سابقه نارسایی زودرس تخمدان یا یائسگی زودرس 
دارند، می تواننــد از این روش برای حفظ باروری اســتفاده 
کننــد« بیان کرد: نکته بســیار مهم این اســت که اگرچه 
تکنیک های موجود حفظ باروری و درمان ناباروری می توانند 
به خانم ها حتی در سنین بالاتر کمک کنند، اما فاکتور سن در 

شانس موفقیت این روش ها هم بسیار مهم است. 
بــه گفته این جنین شــناس رونــد فریز تخمــک این گونه 
اســت که خانم پس از انجام بررســی های اولیه، در سیکل 
تحریک تخمک گذاری ؛ یعنــی تحریک عملکرد تخمدان ها 
با اســتفاده از داروهای هورمونی قــرار می گیرد و هنگامی 
که تخمک هــا بالغ شــدند، عمل پانکچر تخمــدان، یعنی 
برداشــتن تخمک ها از تخمدان انجام می شود و تخمک ها 
در آزمایشــگاه جنین شناسی فریز می شوند. حال برای نمونه، 

اگر خانمی در ســن 30 ســالگی برای فریــز تخمک اقدام 
کند، هم تعداد تخمک های بیشــتری به دســت می آید، هم 
کیفیت تخمک ها بهتر اســت و هم داروهای کمتری برای 
تحریک تخمک گذاری  لازم است. اما اگر این خانم در چهل 
ســالگی برای فریــز تخمک اقدام کند، هــم تعداد تخمک 
محدود خواهد بود، هم کیفیــت تخمک ها پایین خواهد بود 
و هم لازم اســت داروهای بســیار بیشــتری برای تحریک 
تخمک گذاری  دریافت کند. صادقی در پاســخ به این سئوال 
که چه تکنیک هایی برای حفظ باروری وجود دارد، گفت: در 
مورد آقایان، از تکنیک فریز اســپرم استفاده می کنیم؛ یعنی 
آقا می تواند با مراجعه به مرکز و دادن نمونه مایع منی، برای 
فریز اسپرم اقدام کند. این نمونه توسط آزمایشگاه آندرولوژی 
بررســی می شود و در صورت داشــتن کیفیت مناسب، فریز 
می شــود. در مورد زوج ها هم، اگر زوجــی قصد دارند به هر 
دلیل فرزندآوری را به تعویــق بیندازند و یا در معرض دیگر 
عوامــل تهدیدکننده قدرت باروری قــرار دارند، می توانند از 
روش فریز جنین اســتفاده کنند. در ایــن روش، از تکنیک 
آی وی اف اســتفاده می شود. یعنی تخمک و اسپرم زوج در 
محیط آزمایشــگاهی لقاح داده می شود و جنین های حاصل 
فریز می شــوند تا در آینده این زوج بتواننــد با عمل انتقال 

جنین، بارداری با جنین های خود را تجربه کنند.. 

فشارهای زیاد منجر 
شد تا در دام اعتیاد بیافتم، 
گاهی اوقات مادرم تریاک 
می کشید منم بخاطر اینکه 
توان کار داشته باشم از 
تریاک های مادرم برمی داشتم 
و مصرف می کردم. زمانی هم 
که مریض می شدیم مادرم ما 
را دکتر نمی برد و می گفت 
چندتا دود بزنید خوب 
می شوید!

 دغدغه و ناراحتی 
امروزم کار سنگین 
شوهرم است
اسحاق 65 ساله ست و کار در 
میدان بار توانش را بریده، تا 
آبان ماه باید خانه را خالی 
کنیم، اما نمی دانم با 45۰ 
هزار تومانی که از بهزیستی 
ماهانه کمک می گیریم 
چطوری  می توانیم خانه ای را 
اجاره یا رهن کنیم

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  
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طلوع چهار فصل آفتاب از خراسان
 جواد لگزیان

»همان یک جرعه هم مال تو باشد /فدای شادی حال تو باشد
تو سرمستانه راهی شو که، مستم/ به این چشمی که دنبال تو باشد«

روشــنای شــعر فارســی در شــعرهای سرشــار از شــادی و مهربانــی علیرضــا ســپاهی لایین 
بــار دیگــر طلــوع کــرده اســت و چهــار مجموعــه از تازه تریــن ســروده های فارســی ایــن 
یــار همیشــگی کوهســتان و بهــاران در دســترس دوســت داران شــعر معاصــر قــرار گرفــت 

تــا ســفری باشــد دلپذیــر بــه بنــدر خاطــره انگیــز دوســتی...
این چهار مجموعه  شعر، عبارتند از:

ــی ،  ــاه: رباعــی ، دوبیت ــوه«، شــامل قالب هــای کوت ــاب »در کشــور ک ــوه: کت در کشــور ک
ــت. ــت اس ــه و تک بی ــاره، قطع چهارپ

شــعر و شــب: شــعر و شــب، مجموعــه ای اســت شــامل مثنــوی روایــت، نیمایی هــا، اشــعار 
آزاد و چنــد ترانــه.

زیباتــر از زن: نقد هــای خواندنــی سیاســی و اخلاقــی، عاشــقانگی زلال و صدالبتــه 
ــد. ــن مجموعه ان ــن ای ــن مضامی ــران و جهــان، مهمتری ــان ای مصایــب و مشــکلات مردم

رنــدان خراســان: بــه  روز رســانی مضمونــی غــزل، نقــد ناراســتی های زورمنــدان، 
عاشــقانگی بــر محــور روابــط انســانی و مثــل همیشــه، بازگویــی مصایــب و امیــد مردمــان 
ایــران و جهــان، هــدف اصلــی شــاعر در ســرایش ایــن مجموعــه  اســت. شــاعری کــه بــا 

ــراید. ــز می س ــتانه پایی ــری در آس ــی بی نظی زیبای
ای خیر و خطای تو و من، خاطره انگیز/ با آنچه تویی، اینکه منم؛ معجزه آمیز

من تشنه آغوش تو؛ این بندر ممنوع/ تو موجی و من کشتی غرقابه نپرهیز
ــه  ــکِ ماهــی ک ــت؛ آن نان ــیِ شــبگرد/ محــو لب ــن ماه ــن ای ــو، م ــه ی چشــم ت در برک

ــز... نشــد ری
یک سفره پر از شعر و شراب، اینهمه یعنی/ همخانه من؛ خنده آن روی دلاویز

ــاران شــده از ضــرب سرانگشــت  ــه رقــص آمــده باشــور / ب ایــن شــعر، همیــن اشــک ب
تــو بــر میــز

در حسرت بوسیدن خورشیدم و تا صبح/ بیدارم و بیچاره یک ایلِ سحرخیز...
ــم  ــک نم ن ــوزه و ی ــک ک ــه و ی ــک کوچ ــاور/ ی ــه بی ــی روی، از خان ــه ده م ــه ب ــالا ک ح

ــز... پایی
در کشــور کــوه، شــعر و شــب، زیباتــر از زن و رنــدان خراســان اشــعار علیرضــا 

اســت. کــرده  کتــاب  بــازار  رهســپار  مادیــار  انتشــارات  را  ســپاهی لایین 

دومین دوره جشنواره ملی نقالی و 
شاهنامه خوانی

دومیـن دوره جشـنواره ملـی نقالـی و شـاهنامه خوانی کـودک و نوجـوان از ابتـدای هفتـه 
جـاری شـروع بـکار کـرد و برگزیـدگان خـود را در مرحلـه مقدماتـی شـناخت.

بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« ایـن جشـنواره کـه بـه پیشـنهاد و همـت معاونـت 
گردشـگری شـهرداری مشـهد از سـال گذشـته بنیانگـذاری شـده اسـت، در دومیـن دوره 
برگـزاری بـا اسـتقبال کم نظیـری مواجه شـد. نزدیک به چهارصـد نقال و شـاهنامه خوان در 
دو بخـش کـودک و نوجـوان از حدود هشـتاد شـهر کشـور و از 26 اسـتان در این جشـنواره 

شـرکت داشـتند که طـی سـه روز داوری شـدند .
بخـش مقدماتـی بـه سـبب ملاحظـات بهداشـتی به صـورت مجـازی برگزار شـد. بـه این 
شـکل کـه فیلم هـای چنـد دقیقـه ای ارسـالی از اجـرای نقـالان کـودک و نوجـوان مـورد 
بازبینـی داوران جشـنواره قـرار گرفـت کـه بیسـت و پنـج نفـر برای مرحلـه پایانـی انتخاب 
شـدند. در رابطـه بـا مرحله پایانـی و زمان برگزاری آن بـا توجه به تصمیمات سـتاد کرونای 

اسـتان تصمیم گیـری خواهد شـد.
در بخـش داوری ایـن جشـنواره دکتـر علیرضـا قیامتی کـه دبیر علمـی و اجرایی جشـنواره 

نیـز اسـت ،دکتـر حمیدرضا طبسـی و دکتـر محمدرضا سرسـالاری حضور داشـتند.
سـرهنگ علی اصغـر رجبـی رئیـس سـازمان بسـیج هنرمنـدان خراسـان رضـوی این حجم 
از آثـار رسـیده بـه دفتـر جشـنواره رازهـای ارغوانـی در سـطح اسـتانی را قابـل ملاحظـه و 

. دانست  چشـمگیر 
وی ارسـال آثـار را فقـط تـا 29 شـهریور امـکان پذیر دانسـت و بیان کـرد: ایـن تاریخ قابل 

بود. نخواهد  تمدیـد 
در همیـن زمینـه جلیـل فخرایـی دبیـر اجرایـی بخـش اسـتانی ایـن جشـنواره آثـار ادبـی 
رسـیده را داری کیفیتی مطلوب و قابل طرح و رقابت دانسـته و در رابطه با شـرایط ارسـال 
آثـار گفـت: آثـار در تمامـی قالب های شـعری اعم از کلاسـیک، سـپید و نیمایی، ســرود و 

تصنیـف، کـودک و نوجــوان پذیرفته می شـود.
وی افـزود: آثـار ارسـالی حتما باید تازه سـروده باشـد و در صـورت تکراری بـودن اثر در هر 
مرحلـه از داوری کنـار گذاشـته خواهـد شـد وآثار بایـد حتما بـا موضوعات فراخـوان تطبیق 
داشـته باشـد. هـر شـاعر می توانـد در سـه موضـوع و در هـر موضـوع حداکثـر سـه اثـر به 

دبیرخانه جشـنواره ارسـال نماید.
فخرایـی خاطرنشـان کـرد: آثار متقاضی شـرکت در جشـنواره، پس از وصول بـه دبیرخانه و 
بـر اسـاس زمان بنـدی اعلام شـده در دو مرحلـه انتخـاب و داوری نهایی مـورد ارزیابی قرار 
 www.basijhonarmandan.irمی گیـرد. ارسـال آثار صرفـا از طریق ایـن آدرس اینترنتـی
امکان پذیـر بـوده و بـه آثار ارسـالی خـارج از فرایند قید شـده ترتیـب اثر داده نخواهد شـد.

دبیر جشـنواره یادآور شـد: جشـنواره مختص شـاعران بسـیجی بوده و شـرکت سـایر شـعرا 
پـس از ثبـت نـام و عضویت در بسـیج امـکان پذیر می باشـد.

ارسـال آثـار از روز یکشـنبه 12مردادمـاه آغـاز شـده و تـا روز شـنبه 26شـهریورماه ادامـه 
دارد و آثـار منتخـب جشـنواره در قالـب مجلـدی ویـژه بـه چاپ خواهـد رسـید. علاقمندان 
می تواننـد جهت کسـب اطلاعات بیشـتر با دبیرخانه جشـنواره به شـماره 021-88۴91366 

بگیرند. تمـاس 

معرفی کتاب

خبر

میزگرد نقد و بررسی لتیان؛

سدی بر روابط انسانی
ســرویس فرهنــگ / لتیــان فیلمــی به 
نویســندگی اکتای براهنی و  به کارگردانی 
علی تیمــوری و تهیه کنندگی مجید مطلبی 
اســت. پریناز ایزدیار، امیر جدیدی و ســارا 
بهرامی در این فیلــم ایفا نقش می کنند. در 
خلاصه داســتان این فیلم آمده است«لتیان 
یک سد اســت«. ســدی بر روابط انسانی. 
رودخانه های روابط پشت سدی ایستاده اند و 
راه بن بست است. یک نفر می خواهد این سد 
را بشــکند اما خوب می داند که شکستن سد 
به این سادگی نیست. شهر خراب خواهد شد. 

تکلیف چیست؟
در صفحات مجازی نقدهایــی بر این فیلم 
وارد بــود و غالبــا مخاطبین عام ســینما با 
پایان بنــدی آن ارتباط خوبی برقرار نکرده و 

داستان را اجحاف شده خواندند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از هنرآنلاین، نشســت نقــد و تحلیل فیلم 
ســینمایی »لتیان« با حضــور علی تیموری 
)کارگردان(، اکتای براهنی )فیلمنامه نویس(، 
رضا درستکار )منتقد سینما( و مسعود بهارلو 
)مدیرِ جلسات و مجری( در هشتمین جلسه 
از برنامه های آفلایــن در کافه هفت برگزار 

شد.
از ایده تا نگارش

در ابتدای این جلســه که با حمایت انجمن 
صنفی نویسندگان و منتقدان سینمایی ایران 
برگزار می شود، مسعود بهارلو در بخشی کوتاه 
به معرفی علی تیموری پرداخت که نخستین 
فیلم بلند ســینمایی خود را بعد از ساخت دو 
فیلم کوتاه کارگردانی و اکران کرده اســت. 
علی تیموری نیــز در خصوص فعالیت های 
سینمایی خود گفت: من در نزدیک به چهل 
فیلم، در جایگاه دســتیار کارگردان فعالیت 
کرده ام که آخرین آنهــا، فیلم »پل خواب« 
ســاخته اکتای برهانی بوده اســت. بخش 
زیادی از فعالیت مــن برمی گردد به حضور 
در بشــرا فیلــم و همکاری با »ســیدجمال 
ســاداتیان« و بخشــی از فعالیت هایم نیز با 
»جهانگیر کوثری« و »رخشان  بنی اعتماد« 

بوده است.
علی تیموری درباره ساخته شدن فیلم اولش 
گفت: من برای این فیلم، یک ایده داشــتم 
و اکتای براهنی طرح هایی داشت و از میان 
این طرح ها، یک طــرح به ایده من نزدیک 
بــود و ما آن را انتخاب کردیم. جلســاتی با 
هم داشــتیم که به میزان زیادی هم زمان 
برد تا به یک ســیناپس رســیدیم. نگارش 
فیلمنامه آغاز شد و یک سال و اندی بعد، و 
در یک مقطــع آناهیتا تیموریان هم به جمع 

ما پیوست.
باید بدانیم از چه فیلمی، چه انتظاری را 

داشته باشیم
کارگردان لتیــان افزود: وقتی وارد ســینما 
می شــوی، یک بخش مهم سرمایه و بخش 
دیگر گیشه است و الی آخر...! هیچ وقت این 

اتفاق نیفتاد که فکر کنم دلم می خواهد با چه 
اثری وارد سینما بشوم. در راستای تهیه فیلم 
و طرح به این نقطه رســیدم که می خواهم 
در طلایی ترین نقطه ممکن فیلم بســازم و 
بــرای فیلم های بعدی هم فکــر می کنم از 
آنجا که فیلمنامه نویسی کار سختی است، تا 
جایی که بتوانم بــا اکتای براهنی همکاری 
کنم مگر روزی برسد که او شرایط کار با من 
نداشته باشد. من فیلمنامه نویسی بلد نیستم 
و فکر نمی کنم هیچ وقت بتوانم برای خودم 

بنویسم.
وی در پاسخ به اینکه مخاطبان با پایان بندی 
فیلم ســخت ارتباط برقرار کردند، بیان کرد: 
من دوست نداشتم مخاطب را غافلگیر کنم. 
فیلم در روند روایت قصه، به مرحله ای رسید 
کــه گروهی از مخاطبان واقعــا در تقابل با 
قتل پایان فیلم قانع می شــوند. ما در جریان 
فیلم برای رسیدن به قتل، تاریخچه داریم و 
بیننده آن را با منطق درونی فیلم می پذیرد. 
ضمن آنکه شــخصیت با توجه به کاری که 
انجام می دهد، به باور می نشــیند و نه طبق 
حدسیات و خواســته بیننده. ما باید بدانیم از 

چه فیلمی، چه انتظاری را داشته باشیم.
فیلم خوب، راه خودش را برای دیده 

شدن پیدا می کند
رضــا درســتکار، منتقــد ســینما کــه در 
سی و هشتمین جشــنواره فیلم فجر گذشته، 
عضــو هیئت انتخاب جشــنواره بود، عنوان 
کرد: »لتیان« از جمله فیلم های خوب ســال 
گذشته ارائه شده به جشنواره بود که به رغم 
نظر بعضی از دوســتان و خــود من، اتفاقی 
برایش رخ نداد و در بخش رقابتی جشــنواره 
غایب بود! البته فیلم خوب در هر شــرایطی، 
راه خودش را برای دیده شــدن پیدا می کند 
و »لتیــان« هم لااقل از چند فیلم حاضر در 

جشنواره سی و هشتم بهتر و بالاتر بود.
درستکار در بخشی دیگر از سخنان خود بیان 
کرد: نویســنده و کارگردان »لتیان« در این 

اثــر کاملا با ژانر نئوملــودرام جلو رفته اند و 
می دانند در نئوملودرام، دیگر چیزی به عنوان 
ملــو و پایان رمانتیک نداریــم، بلکه فاجعه 
داریم. شاید برای شما جالب باشد که ما این 
بحث ها را در هیئت انتخاب سی و هشــتمین 

جشنواره فیلم فجر نیز داشتیم!
ایــن منتقــد ســینمایی افــزود: »لتیان« 
تصویرهــای خوبی دارد و نهایت خلاقیت را 
از میزانســن تا کات خوب و موسیقی اندازه 
خوب به ما نشان می دهد تا نتیجه ای خوب 
از درام خود بگیرد، اما این نتیجه گیری الزاماً 
نه نمایش دهنده یا در تأیید خیانت است و نه 
دلیلی کافی برای رد یک اثر؛ که اگر اینگونه 
می بود، آن وقت درباره داستان یوسف و زلیخا 

در قرآن چه باید می گفتیم؟
فیلمی با بازی های شاخص

درســتکار تصریح کــرد: نه فقــط در این 
فیلم، که در بســیاری از فیلم های سینمای 
مــا، فیلمســاز به دلیــل موانع و ایســت و 
بازرسی هایی که در سر راهش سبز می شود، 
ناچار است از خیلی چیزها بگذرد و کارهایش 
به سهولت پیش نمی رود. »لتیان« به نوعی 
این سدها را شکسته و به روایتی تازه  رسیده 
اســت. چیزی که بــرای مــن در »لتیان« 
جذاب است، این است که فیلمساز نگذاشته 
اصطلاحــاً فیلم از دســتش در برود که این 
نشان می دهد تجربیاتی خیلی خوب از سینما 

کسب کرده است.
او درباره بازی هــای »لتیان« گفت: منهای 
امیر جدیدی که می توانســت بهتر از این ها 
ظاهــر شــود، بازی های ســایر بازیگران و 
به ویژه بازیگران زن در این فیلم خوب است. 
مــن در جاهایی از اکت هــای امیر جدیدی، 
حتی احساس کردم خودم هستم، اما در یک 
جاهایی، جدیدی راکورد و لول را می شــکند 
یا بــازی اش را اگزجره و اغراق آمیز می کند، 
بــا این حال می توان گفت کــه لتیان فیلمی 
شسته رفته  شــده که کارگردانش هم در گام 

اول خود، خوب عمل کرده است.
سینما در حال پوست انداختن است

فیلم  منتقد سینما سی و هشــتمین جشنواره 
فجر گذشــته در این زمینه توضیح داد: ژانر 
جنایی می گوید زنجیــره علت و معلولی در 
یک قتل باید مشــخص باشد. این اتفاق در 
ژانر کلاســیک جنایی جا افتاده اســت، در 
تقســیم بندی جدید ژانرهای ســینمایی، اما 
فیلمســاز به ســمت آن فاز کلاسیک پیش 
نمی رود، زیــرا مخاطب امــروز اطلاعاتش 
بســیار گســترده اســت، بنابراین گاهی به 
زنجیره   علیَ )مدل دســتور کلاســیک( در 

روایت نیاز نیست.
وی ادامــه داد: آخرین نگره  ســینمایی که 
در ایران ترجمه شــد، نگره نئوفرمالیسم بود 
که اســتراکچر اصلی و قالب را بر کل فیلم 
رجحان می دادند و از طریق انتظام فرمی به 
اصالت فیلم نزدیک می شــدند. با این حال، 

همین نئوفرمالیســت ها گفته اند اگر از سینما 
بیــرون آمدی و حالت خوب بود، پس نتیجه 
می گیریــم آن فیلم هم خوب بوده اســت. 
این اســتنتاج، در پایان، بحث شــهود را به 

دریافت های مخاطب اضافه می کند و ...؛ 
درســتکار در پایان نشســت »لتیان« گفت: 
باید باور کنیم که ســینمای ما با نسل جدید 
ســینماگر در حال پوست انداختن است. این 
نســل با آگاهی خاصی وارد میدان شــده و 
می تواند در تغییر چهره کلی آن نقش آفرینی 

کند.
در ایران گاهی واکنش ها عجیب و غریب  

هستند
اکتای براهنی در این نشســت در خصوص 
عنوان »لتیان« و نام گــذاری فیلمنامه های 
خود گفت: من به اسم شهرهای ایران علاقه 
دارم که این در نام فیلمنامه هایم پیداســت 
اما فکر می کنم این آخرین باری اســت که 
از اســم مکانی خاص بــرای فیلمنامه هایم 

استفاده کردم.
براهنی در پاســخ به اینکه چقدر در پروسه 
ســاخت فیلم کنار علی تیموری بوده پاسخ 
داد: ســعی می کنم در پروسه ساخت، حضور 
داشته باشم اما مزاحمتی برای سازنده ایجاد 
نکنم تا دســت و پای او را ببندد. زیرا وقتی 
خــودم در جایگاه ســازنده قــرار می گیرم، 
در هجمه نظــرات )که از شــدت علاقه و 
حسن نیت ارائه می شوند( مستأصل می شوم. 
درباره »لتیان« ما بــه دلیل همکاری هایی 
که باهم داشتیم، از یکدیگر شناخت لازم را 
داشتیم. من در این فیلم، در فاز فیلمبرداری 

شرکت نکردم و فقط نویسنده بودم.
اکتــای براهنی همچنین درباره نقدهایی که 
به شباهت اتمسفر فیلم ها می شود، گفت: ما 
در ســینما ژانر جاده ای داریم و نمی شود اگر 
در هر فیلمی یک جمعی بودند که از شــهر 
خارج می شدند، آن را به »درباره الی« نسبت 
دهیــم... در ایران گاهی واکنش ها عجیب و 

غریب اتد...
هرچه یاد گرفته ام، از »رضا برهانی« 

بوده است
در ادامه »اکتای برهانی« در پاسخ به بهارلو 
درباره ذهنیــت موجود درباره »پســر رضا 
براهنی بودن« و ســایه این ماجرا بر زندگی 
هنری اش اظهار داشــت: این وظیفه سختی 
اســت که از قبل از به دنیا آمدن من، برایم 
تعریف شــده و من مدام با آن در کلنجارم! 
»رضا براهنــی« یک تعــداد طرفدار خیلی 
جدی دارد و یک تعداد دشــمنان خیلی قسم 
خورده خیلی جدی که از پنجاه ســال پیش 
تــا الان، در جریان اختلاف های فکری آنها 
هستم و هستید، اما جدای از این صحبت ها، 
من هرچه یاد گرفتــه ام، از »رضا برهانی« 
بوده اســت و جدا از پدر بودن، یک اســتاد 
تمام و کمال برای من بوده است که این کار 
کردن را برای من کمی ســخت تر می کند، 

زیرا من در فعالیت هایم باید خیلی درست و 
صحیح قدم بردارم.

او ادامه داد: در حال حاضر عمده کتاب های 
رضا براهنی ممنوع است و من از نظر فکری 
بــه او نزدیک هســتم؛ در آن خانواده با این 
نگاه بــار آمده ام، نگاهم بــه هنر، از جنس 
دیگــری اســت و خیلی نمی توانــم به هنر 
نگاه تجاری داشــته باشــم. یعنی اگر حتی 
بخواهــم نیز نمی توانم، زیرا ذهنم از آن دور 
اســت، در واقع این راه ها را برایم بسته تر و 
تنگ تر می کند. البته بایــد بگویم من همه 
تلاش خودم را کردم که انگ آقازاده به من 
نخورد و سعی کردم در یک دانشگاه درست 
و حســابی این حرفه را آمــوزش ببینم و در 
نهایت کمی دیر وارد سینما شدم؛ آنقدر دیر 
که دیگر فرصتی برای دســتیاری نداشتم و 

مستقیم به دنبال ساخت فیلم کوتاه رفتم!
وی در پاسخ به اینکه که آیا به فکر اقتباس 
از کارهای پدر افتاده است گفت: بله! اما تا به 
حال این کار را نکرده ام. دو سه طرح دارم که 

بر اساس کارهای کوتاه ایشان است.
اکتای براهنی افزود: ما از ســنین پایین در 
خانه با فیلم دیدن آشــنا شــده بودیم و باید 
بگویم مادر در حرکت من به ســمت سینما، 
نقش اصلی و جدی داشت. من به طور جدی، 
در سن بیست و چهار سالگی تصمیم گرفتم 
وارد ســینما بشوم و این دقیقا زمانی بود که 
مهاجرت کرده بودم و تا آن ســن اعتماد به 

نفس ورود به عرصه هنر را نداشتم.
نویســنده فیلم نامه لتیان بیان کرد: به نظرم 
یکســری جریانات در سینمای ما درست جا 
نیفتــاده یا اینکه قبلا بوده اما در ســینمای 
امروز ما بیشتر در دام یک سینمای اجتماعی 
خاص گیر کرده ایم؛ امیدوارم روزی برسد که 
ادبیات و سینما آشتی کنند زیرا من یک نوع 
انزجار پنهــان را در این زمینه حس می کنم 
که بر اساس آن سینمایی ها ادبیات را قبول 

ندارند و ادبیاتی ها سینما را قبول ندارند!

ایران با دست پر به جشنواره بوسان می رود 
بیســت و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم 
بوســان در کشــور کره جنوبی امسال 8 فیلم 
داســتانی، کوتاه و مســتند ایرانی را در برنامه 

نمایش خود قرار داد.
به گزارش روزنامه»صبــح امروز« و به نقل از 
ایســنا، فیلم »خورشــید« به کارگردانی مجید 
مجیــدی که اخیرا در بخش رقابتی جشــنواره 
فیلــم ونیز حضور داشــت در کنــار آثاری از 
ســینمای جهــان چون  مطرح  کارگردانــان 
»تومــاس وینتربرگ«، »فردریــک وایزمن«، 
»مایکل فرانکو«، »ژیــا ژانکه« و... در بخش 
اســطوره های جشــنواره فیلم بوسان به روی 

پرده می رود.
فیلم های »مردن در آب مطهر« ســاخته نوید 
محمودی، »عنکبوت« ساخته ابراهیم ایرج زاد، 
»کشتارگاه« ســاخته عباس امینی و »شیطان 

وجود نــدارد« از محمد رســول افُ نیز برای 
نمایش در بخش پنجره ای به سینمای آسیای 

جشنواره بوسان انتخاب شده اند.
همچنیــن »هرگــز، گاهــی، همیشــه« به 
کارگردانی شــادی کرم رودی نماینده سینمای 
ایران در بخش رقابتی فیلم های کوتاه آسیایی 
است و دو مستند »کودکان شب« ساخته بهروز 
نورانی پور و »هنر زندگی در خطر« ساخته مینا 
کشــاورز محصول مشــترک ایران و آلمان در 
بخش رقابتی آثار مســتند این رویداد سینمایی 

حضور خواهند داشت.
بیست و پنجمین جشــنواره فیلم بوسان با دو 
هفته تاخیر نســبت به تاریخ اصلــی به دلیل 
شــیوع ویروس کرونا و در مقیاسی کوچکتر از 
تاریخ 21 تا 30 اکتبر )30 مهر تا 9 آبان( برگزار 

می شود.

 

براهنی: من هرچه یاد 

گرفته ام، از »رضا برهانی« 

بوده است و جدا از پدر 

بودن، یک استاد تمام و کمال 

برای من بوده است که این 

کار کردن را برای من کمی 

سخت تر می کند، زیرا من در 

فعالیت هایم باید خیلی درست 

و صحیح قدم بردارم

درستکار: در این اثر 
کاملا با ژانر نئوملودرام 
جلو رفته اند و می دانند در 
نئوملودرام، دیگر چیزی 
به عنوان ملو و پایان رمانتیک 
نداریم، بلکه فاجعه داریم. 
شاید برای شما جالب باشد 
که ما این بحث ها را در 
هیئت انتخاب سی و هشتمین 
جشنواره فیلم فجر نیز 
داشتیم!
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حذف تراز صفر در عمل دارای مشکلات 
زیادی است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
مشــهد گفــت: حــذف تــراز صفر، 
رویکــردی تئوریک اســت و در عمل 
دچار مشــکلات زیادی خواهد شد، اما 
اجرایی کردن آن با وجود مشــکلات 

بهتر از عدم توجه به آن است.
به گــزارش صبح امــروز، محمدرضا 
حسین نژاد در خصوص ضرورت لحاظ 
شدن مصوبه بلندمرتبه سازی در طرح 
تفصیلی و حذف تراز صفر، اظهار کرد: 

در بحث تراز صفر منظور اصلی این است که یک طرح بتواند هزینه هایی که به آن وارد می 
شود مانند تملک زمین، تجهیزات شهری و... را در طرح جامع لحاظ کند.

وی افزود: هنگام تهیه طرح تفصیلی که طرح جامع به عنوان یک سند بالادستی است، هدف 
آن بوده که بتوانیم در طرح تفضیلی این موازنه را ایجاد کنیم که چه مقدار از این فضاها برای 
شــهرداری انتفاعی اســت؛ یعنی زمان صدور پروانه ساخت، چه مقدار از این تملک ها برای 

شهرداری هزینه و درآمد ایجاد می کند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشــهد بیان کرد: در طرح تفصیلی هزینه تجهیزات 
شــهری، پارک ها و... به نحوی باید با درآمدها بالانس شــود که شهرداری مجبور نشود در 

اجرای طرح تفصیلی به تراکم فروشی روی آورد.
حســین نژاد خاطرنشان کرد: در طرح جامع یکی از الزامات وزارت راه و شهرسازی این است 
که اداره کل راه و شهرســازی اســتان بتواند ضابطه بلندمتربه ســازی را لحاظ کند؛ جهت 
تســریع در کار هنگام ارائه طرح های تفصیلی بخش هایی که مستعد بلندمرتبه سازی است، 
توســط مشاوران ضابطه عام بلند مرتبه سازی آن بررسی و به کمیسیون ماده پنج نیز ارسال 

خواهد شد.

سرمایه گذاری روی پیشگیری از وقوع حوادث، 
یکی از اولویت های مدیریت شهری است

نایب رئیس شــورای اســلامی شهر 
مشــهد گفت: ســرمایه گذاری روی 
پیشــگیری از وقــوع حــوادث، یکی 
از اولویــت های مدیریت شــهری به 
حســاب می آید که در این دوره نیز از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
امــروز، حمیدرضا  به گــزارش صبح 
موحــدی زاده در جریــان بازدیــد از 
کلاس های آموزشــی تئوری و عملی 
ویژه پرســنل جدیدالورود آتش نشانی 

مشهد در اردوگاه فرهنگی و تربیتی امام رضا)ع( اظهار کرد: حضور در بین جوانان آتش نشان 
و فداکار بسیار دلگرم کننده و امیدبخش است.

، حمیدرضا موحدی زاده در جریان بازدید از کلاس های آموزشی تئوری و عملی ویژه پرسنل 
جدیدالورود آتش نشــانی مشهد در اردوگاه فرهنگی و تربیتی امام رضا)ع( اظهار کرد: حضور 

در بین جوانان آتش نشان و فداکار بسیار دلگرم کننده و امیدبخش است.
وی با اشــاره به 500 جوان مشــهدی که توفیق خدمت در لباس آتش نشانی را کسب کرده 
اند، افزود: این جوانان در راستای ایمن سازی هر چه بیشتر شهر امام رضا)ع( وارد این عرصه 

خدمت شدند و در حال گذراندن آموزش های لازم هستند.
نایب رئیس شــورای اسلامی شهر مشــهد با بیان اینکه افزایش سرانه های ایمنی شهر در 
زمره مهم ترین دیدگاه ها و رویکردهای توســعه یافته مدیریت شهری است، تصریح کرد: در 
این زمینه حوزه آتش نشــانی از اهمیت بســزایی برخوردار است و به دلیل برنامه محوری و 
آموزش هایی که در دستور کار دارد، نقش ویژه ای را می تواند در افزایش این سرانه ایفا کند.
وی اضافه کرد: موضوع ایمنی به ویژه آتش نشــانی در شــهر مشهد با توجه به خیل عظیم 
زائران و جمعیت میلیونی ساکن آن از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است و امیدواریم آتش 

نشانان شهر توفیقات بسیار خوبی در این لباس داشته باشند.
موحدی زاده خاطرنشــان کرد: باید تلاش کنیم که حس خوب سرسبزی، روان بودن، ایمنی، 
آرامش و فعالیت در شــهر برای شهروندان ایجاد شود و موجبات رضایت هرچه بیشتر آن ها 

فراهم شود.

اپلیکیشن »شهر من« ابزاری بسیار مناسب 
برای ارتقای فرهنگ شهروندی است

و  عمــران، حمل  کمیســیون  رئیس 
نقل و ترافیک شــورای اسلامی شهر 
مشهد با تقدیر از طرح های اجرا شده 
در اپلیکیشــن »شهر من«، این پروژه 
را ابزاری بســیار مناسب برای ارتقای 
فرهنگ شهروندی در کلانشهر مشهد 

ارزیابی کرد.
سید مسعود ریاضی در بازدید از پروژه 
ســاماندهی شــبکه یکپارچه سازی 
خدمات و کســب و کارهای شهری 

)اپلیکیشــن شهر من(  با بیان اینکه یکی از مهمترین اهداف و شعارهای شورای پنجم 
مشــهد اجرای هوشمند سازی به طور کلان در شهر مشهد بوده است، گفت: مجموعه 
امکانات و خدماتی که شــهرمن در اختیار شــهروندان قرار داده می تواند شهر مشهد را 
گام بلندی در این مسیر هدایت کند.وی با اشاره به اینکه در ابتدای دوره کاری شورای 
پنجم طرح هایی برای راه اندازی باشــگاه شهروندی و استفاده از این فرصت اجتماعی 
برای اصلاح رفتارهای شهروندان مد نظر شورا بود، افزود: بزرگترین حسن اجرای چنین 
برنامه هایی استفاده از تکنولوژی در راستای اهداف فرهنگی و اجتماعی و ارتقای سطح 
فرهنگ شــهروندی اســت. از این رو این بر مجموعه مدیریت شهری واجب است در 
راستای حمایت از همه گیر شدن استفاده از این اپلیکیشن و توسعه برنامه های آن، تمام 
تلاش خود را به کار گیرند.رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای شهر مشهد 
بــا بیان اینکــه حوزه حمل و نقل و ترافیک می تواند نقش بســزایی در تاثیر متقابل بر 
تحقق اهداف شــهر من ایفا کند، گفت: برخی اقدامات اجرا شده و در حال اجرا در این 
اپلیکیشــن در خصوص ارائه مشوق های استفاده از شبکه عمومی حمل و نقل شهری و 
پرداخت پاداش های نقدی و غیرنقدی به شــهروندان مورد تاکید و تشویق حوزه حمل 
و نقل مدیریت شــهری بوده و هســت. اما مهمتر از این نکته آنجاست که وقتی ما به 
اهدافی چون حمل و نقل پاک و شــهر شــهروند محور فکر می کنیم باید تمام ابزارها، 
روش ها و برنامه هایمان در راســتای رســیدن به این اهداف طراحی و انسجام داشته 
باشــد.وی ادامه داد: از مدیران ارشد شهر من خواسته ایم در راستای تشویق شهروندان 
به توجه به ســلامت عمومی و ورزش همگانی و ســوق دادن شــهر به سمت حمل و 
نقل پاک دو برنامه مشــوق برای پیاده روی و دوچرخه ســواری را در طرح های آتی 
خــود بگنجانند تا در قالب دو طرح »راه برو جایــزه بگیر« و »رکاب بزن جایزه بگیر« 
شــهروندان مشهدی را بیش از پیش برای اســتفاده از امکانات پیاده راه ها و مسیرهای 
دوچرخه در شــهر ترغیب کرده و مشهدی ها را به اجرای ورزش های کم هزینه، سالم 

و کم خطر مجاب کنند.

خبر

شــهردار منطقه11 از آغاز اجرای فازسوم پروژه کانال جمع آوری آب های سطحی 
سیدرضی با اعتباری بالغ بر 25 میلیارد ریال خبرداد.

بــه گزارش صبح امروز، مریم عرب احمدی شــهردار منطقه با بیان اینکه مدیریت 
هدایــت و جمع آوری آب های ســطحی یکی از اهداف مهم شــهرداری در حوزه 
زیرساخت هاســت، عنوان داشت: درآســتانه فصل پاییز و به منظور رفع مشکلات 
شــبکه جمع آوری آب های سطحی در منطقه11، مرحله سوم عملیات ادامه احداث 
کانال زیرســطحی، برای جمــع آوری و انتقال رواناب از حاشــیه ضلع غربی بولوار 
سیدرضی آغازشد.وی افزود: این عملیات از ابتدای شهریورماه سال جاری با متراژی 

بالغ بر 1000مترمربع آغازشده و تا آبان ماه امسال به بهره برداری خواهد رسید.
عرب احمدی با اشــاره به اینکه این پروژه تاکنون 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته ابراز امیدواری کرد با اجرای این پروژه، 

مشکل آبگرفتگی در محدوده بلوار سیدرضی و معلم به طور کامل برطرف شود.

شــهردار منطقه یک از صدور 500 اخطاریه ســد معبر به جهت جلوگیری از تخلیه 
ضایعات ساختمانی در این منطقه خبر داد.

بــه گزارش صبح امروز کوروش باوندی با بیان این خبر اظهار کرد: 500 اخطاریه و 
توقف عملیات ســاختمانی به جهت جلوگیری از تخلیه ضایعات ساختمانی در معابر 

سطح منطقه صادر شد است.
وی ادامه داد انباشــت ضایعات ساختمانی در معابر شهر ضمن ایجاد فضای نازیبا و 
مســائل و مشکلات بهداشتی در فصل تایستان موجب شیوع بیماری سالک شده و 
از این حیث از اهمیت بالایی برخوردار است. در این راستا با متخطیان برخورد جدی 

صورت خواهد گرفت .
کوروش باوندی از شهروندان خواست تا با رعایت اصول بهداشتی استفاده از باکسهای مخصوص تخلیه ضایعات ساختمانی و 

عدم رها سازی این ضایعات در معابر و محیط شهری، شهرداری را در ایجاد شهری با نشاط و پاکیزه یاری کنند.

آغاز احداث فاز سوم کانال جمع آوری آب های سطحی دربولوار سیدرضی صدور 5۰۰ اخطاریه تخلیه ضایعات ساختمانی در معابر منطقه یک

رئیس کمیسیون شهرسازی شورا تصویب طرح تفصیلی اطراف حرم بدون مشارکت مدیریت شهری را ادامه خطای 25 سال گذشته دانست: 

اشتباه در اشتباه
رئیــس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شــورای شهر مشهد خواســتار توجه رعایت 
موازین قانونی تصویــب طرح تفصیلی بافت 
پیرامونی حرم رضوی و اخذ تائید شورای شهر 

مشهد و کمیسیون ماده 5 شد.
به گزارش صبح امروز محمدهادی مهدی نیا 
در جلســه علنی روز گذشــته شــورای شهر 
مشهد درخصوص طرح دوفوریتی با موضوع 
حفظ حقوق عمومــی و خصوصی در اصلاح 
پیرامون حــرم مطهر  بافت  طرح تفصیلــی 
رضوی، بابیان اینکــه موضوع طرح تفصیلی 
بافت پیرامون حرم رضوی ازجمله مهم ترین 
موضوعات کلان شــهر مشــهد و کل کشور 
بوده گفت: بدیل دیگری در اراضی پراهمیت 
کشــور مشــابه منطقه مجاور حرم امام رضا 
علیه السلام وجود نداشته و این موضوع برای 

تمام کشور مهم است.
مهدی نیا افزود: گواه این ادعا نیز آن است که 
در 25 سال گذشــته ارکان مختلف دولتی و 
حکومتی برای اصلاح بافت و ساختار منطقه 
ثامن اقداماتی کرده و طرح هایی تهیه و اجرا 
کردند کــه البته این طرح هــا در زمان خود 
احتمالًا درســت بوده ولی به مرورزمان و در 

زمان کنونی دارای ایرادات فراوانی است.
ارسال طرح بدون نظر شورا

وی با بیان اینکه نماینده معاونت پژوهشــی 
دانشگاه تهران به عنوان مشاور طرح تفصیلی 
ثامــن در جلســه هفتــه گذشــته کارگروه 
شهرســازی اعــلام کرد که طــرح تفصیلی 
تکمیل شــده و قرار اســت طی هفته آینده 
به وزارتخانه راه و شهرســازی ارائه شــود، 
خاطرنشان کرد: آیین نامه نحوه تحویل گیری 
طرح های توسعه شــهری و قوانین موضوعه 
ازجمله بند 3۴ ماده 80 قانون شوراها و ماده 

پنج قانون تشکیل شــورای عالی شهرسازی 
و معمــاری، نحوه و فرآینــد تایید و تصویب 
طرح های توسعه شهری را با صراحت تشریح 

کرده است.
مهدی نیا گفت: طــرح تفصیلی بافت اطراف 
حرم نیز باید مشــابه همه طرح های تفصیلی 
شــهر مسیر قانونی خود را طی کرده و جهت 
بررسی، اصلاح و تائید به شورای شهر مشهد، 
کمیســیون ماده 5 و درصورت نیاز به شورای 

عالی شهرسازی و معماری ارسال شود.
نظام شهرسازی کشور دچار ضعف و 

چالش است
رئیــس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شورای شهر مشــهد یادآور شــد: متأسفانه 
نظام شهرســازی کشــور از نگاه کارشناسان 
و چهره هــای دانشــگاهی دارای ضعف ها و 
چالش های فراوانی است که در جایگاه منتقد 
قلم فرسایی بسیاری نیز از جانب دانشگاهیان 
انجام شــده و بــه موضــوع تمرکزگرایی در 
نظامشهرســازی و آفات آن و عدم استفاده از 
رویکردهای مشــارکتی انتقادات بسیاری در 
قالب مقالات علمــی وارد می کنند، اما وقتی 
همیــن چهره ها در مقام اجرا بر مســندهای 
وزارتخانــه ای و مشــاوره در پایتخت جلوس 
می کنند برخــلاف رویه ها و انتقادات خود در 

مقالات و نشریات علمی، رفتار می کنند.
وی ادامه داد: سؤال مهم آن است که در هفت 
ســال گذشــته وزارت راه و شهرسازی برای 
تفویــض اختیارات خود حداقل به اســتان ها 
چــه اقدام مثبتی و یا چه رویکرد مشــارکتی 
در خصوص طرح های توسعه شهری، به ویژه 
طــرح تفصیلی بافــت ثامن کــه ذینفعان و 
ذی نفوذان بســیاری از دستگاه های مختلف، 
ســمن ها، نمایندگان مردم در مجلس و شورا 

ی شــهر را در برمی گیرد، داشته تا بتوانیم در 
قالــب بهره گیری از نظرات، به اجماعی برای 
طرحی برســیم که 25 سال تبدیل به یکی از 

مسایل اصلی شهر مشهد شده است.
رویکرد مشاور مشارکت جویانه نبوده 

است
وی توضیح داد: متأسفانه دانشگاه تهران نیز 
در جایگاه مشــاور طرح که در 6 ماه گذشته 
مشــغول مطالعه طرح تفصیلــی ثامن بوده، 
هیچ گونــه رویکرد مشــارکت جویانه از خود 
نشــان نداده لذا لازم است تمام دستگاه های 
مرتبط با این حوزه از شــهرداری مشــهد تا 
استانداری خراســان رضوی، اداره کل راه و 
شهرسازی اســتان و وزارت راه و شهرسازی 
در تهیه طرح های توسعه شهری با مشارکت 
دادن کارشناســان و مدیران بومی، به ایجاد 
فضای گفتگو و شهرسازی مشارکتی اهتمام 
ورزنــد.وی تأکید کرد: تنهــا به صرف وجود 
پشــتوانه حاکمیت مرکــزی، تعیین تکلیف 
پشت درهای بسته برای موضوعی با مسائل 
و مشــکلات گســترده بافــت پیرامون حرم 
امام رضــا)ع(، گرفتاری ها و دغدغه های این 
کلانشــهر ســه میلیون نفری را راهگشــایی 

نمی کند.
مهدی نیــا در پایان گفت: ازایــن رو تأکید و 
اصرار داریم که در تهیه ، تایید و تصویب این 
طرح حتماً نظرات و نقدهای مدیریت شهری 
مشهد، ســازمان های مردم نهاد و کارشناسان 

بومی لحاظ و گنجانده شود.
فرآیند قانونی تصویب طرح تفصیلی حرم 

دور زده شده است
رئیس کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر 
مشــهد با بیان اینکه قانــون فرآیند تصویب 
طرح تفصیلی حرم مطهر را مشــخص  کرده 

اما این فرآیند دور زده شــده، گفت: دانشگاه 
تهران سوابقی در نوشتن طرح تفصیلی ندارد 
امــا در حال حاضر در حال نوشــتن و تدوین 

بزرگترین طرح تفصیلی ایران است.
سیدمحسن حســینی پویا امروز، 2۴ شهریور 
ماه، در صد و پنجمین جلســه علنی شورای 
اسلامی شهر مشهد که در تالار شهر برگزار 
شــد، در جریان بررسی طرح دو فوریت حفظ 
حقوق عمومــی و خصوصی در اصلاح طرح 
بافت پیرامونی حرم مطهــر اظهار کرد: این 
لایحــه در خصوص اصلاح طــرح تفصیلی 
بافت پیرامونی حرم مطهر اســت. این طرح 
سابقه 25 ســاله پیدا کرده اما در این سال ها 
پیشــرفت زیادی نداشته اســت. در سه سال 
گذشته در مجموعه مدیریت شهری سعی شد 
که اشــتباهات این طرح به حداقل برسد. در 
بخش عمومی این طرح ره باغ ها، شارستان ها 
و ایجاد تونل انرژی انجــام و کارهای دیگر 
این طرح در بخش غیرعمومی به مردم واگذار 
شــد.وی با بیان اینکه پنج دفتر تهسیل گری 
در بافــت پیرامونی حرم مطهر فعال شــده، 
انجام  افزود: تســریع در موضوعات عمومی 
شد. ایراداتی به طرح ســابق بافت پیرامونی 
حرم مطهــر وارد بود. این طرح در حال تهیه 
اســت که باید از چند جهت مورد بررسی قرار 
گیرد. اجرای چنین طرحی ســبب مشکلات 
قانونی برای شــهرداری و عدم رعایت حقوق 
مکتسبه خواهد شــد. به همین دلیل اصلاح 
طرح بافــت پیرامونی حرم مطهر در قالب دو 
فوریت مطرح شد تا اصلاح در دو شکل و به 

صورت قانونی انجام شود.
سیدمصطفی نعمتی، شهردار ثامن، نیز در این 
خصوص عنوان کــرد: از موضوعات جاری و 
مهم امروز شهر مشــهد تصمیم گیری برای 

بافت پیرامونی حرم مطهر اســت. باید هرچه 
ســریع تر مدیریت شــهری در این خصوص 

تصمیم گیری کند. 
مجوز استفاده از تسهیلات بانکی مازاد تا 
سقف دو هزار میلیارد تومان برای پروژه 

های عمرانی
شورای اســلامی شهر مشهد، لایحه استفاده 
از تســهیلات بانکی مازاد بر بودجه مصوب 
شهرداری مشــهد را تا سقف دو هزار میلیارد 

تومان تصویب کرد.
هم چننی در یکصد و پنجمین جلســه علنی 
شورای اســلامی شهر مشهد، لایحه استفاده 
از تســهیلات بانکی مازاد بر بودجه مصوب 
شهرداری مشــهد در دستور کارقرار گرفت و 
پس از تصویب به شهرداری مشهد اجازه داده 
شد، علاوه بر بودجه مصوب، به  منظور تامین 
منابع مالی مورد نیاز پــروژه  های عمرانی و 
شــهری مصوب، خرید نــاوگان حمل و نقل 
ریلــی، اتوبوســرانی و ... تا ســقف مبلغ دو 
هزار میلیارد تومان از تســهیلات بانکی طی 

سال های 1399 و 1۴00 استفاده کنند.
همچنین در ادامه این جلســه لایحه اصلاح 
اساسنامه سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فــرآورده های کشــاورزی، لایحه اصلاح 
و  اطلاعات  فنــاوری  ســازمان  اساســنامه 
ارتباطــات، لایحه اصلاح پیوســت مصوبه 
راه انــدازی و فعــال ســازی دفاتر توســعه 
محلی)تســهیل گری( و درخواســت شرکت 
آب و فاضلاب مشــهد، در خصوص اصلاح 
مصوبه اجرایی شــدن تبصره سه ماده واحده 
قانون ایجاد تســهیلات برای توســعه طرح 
های شــبکه جمع آوری فاضلاب و بازسازی 
شبکه آب شهری در دستورکار قرارگرفته و به 

تصویب شورای شهر مشهد رسید .

عضو هیات رئیسه شورای شهر مشهد گفت: 
اگر نمی توانیم سیاســت های کلان را تغییر 
دهیم، می توانیم با مصوباتی در شورای شهر 
بروکراســی اداری را حذف کنیم تا در کنترل 
افزایش قیمت مســکن موثر باشد. شایسته 
نیســت تولیدکنندگان و ســازندگان مسکن 
پله های این شهر را بالا و پایین بروند و این 
هدررفت وقت به گران شدن مسکن بینجامد.  
به گزارش صبح امروز شــهناز رمارم در نطق 
پیش از دستور یکصد و پنجمین جلسه علنی 
پنجمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد که 

در سالن جلسات علنی شورا برگزار شد، با بیان اینکه سازمان تامین اجتماعی میزان 15 درصد از فیش های 
صادره مربوط به پروانه ها را دریافت می کند، افزود: این در حالی است که برخی کارگران ساختمانی از بیمه 
تامین اجتماعی برخوردار نیســتند؛ پس چرا این پول را دریافت می کنند؟ آیا تامین اجتماعی به این پول به 
عنوان منبع درآمد نگاه می کند؟ این یک اجحاف در حق مردم اســت.وی گفت: شــورای شهر و شهرداری 
ابتدا با مصوبه رونق بخشــی و برخی مصوبات دیگر ســراغ حل مشکل سرمایه گذاری رفته اند تا چرخ حوزه 
ســاخت و ساز مســکن را به حرکت درآورند زیرا رونق و تولید حوزه مسکن بخش اعظمی از صنایع را به 
خدمت می گیرد.رمارم، اظهار کرد: مسکن از رشته های کارآفرین در کشور است و برای رونق تولید آن لازم 
اســت دولتمردان بدانند که ما مصوبات و بودجه هایی مانند دو مرحله ای کردن پروانه ســاختمان واصلاح 
تعرفه های عوارض برای آسان کردن محاسبات را گذرانده ایم، اما از این اقدامات نتیجه ای حاصل نشد. این 
وضعیت به سیاســت گذاری های کلان کشور بازمی گردد.وی افزود: سیاست های دوگانه در وزارت مسکن و 
شهرسازی حوزه مسکن را دچار مشکلاتی می کند که نتیجه آن افزایش آسیب های اجتماعی در حاشیه شهر 
است. ۴00 فقره پرونده در دفتر تسهیل گری طرق تشکیل و به بنیاد مسکن معرفی شد، اما حتی یک مورد 
هم منجر به دریافت تسهیلات نشده است. در وزارت مسکن و شهرسازی دو معاونت مسکن و شهرسازی 
همزمان با دو سیاســت جداگانه سبب ایجاد بخشی از بروکراسی اداری در شهرداری، اداره ثبت و سازمان 
نظام مهندســی و... شــده اند که این امور روند دریافت پروانه را طولانی کرده است. رمارم خاطرنشان کرد: 
معاون مســکن وزارتخانه اعلام کرده الگوی مسکن در کلان شــهرها به 25 متر مربع می رسد، اما ضوابط 
تعریف شــده برای متراژهای 100 متر مربع به بالاســت؛ این در حالی است که 80 درصد زمین ها در بافت 

حاشیه شهر زیر 100 متر مربع مساحت دارد، بنابراین مردم در ساخت و سازها دست به تخلف می زنند.

معاون خدمات شــهری شــهرداری مشهد 
گفت: در ســه سال اخیر بالغ بر 6500 اصله 
درخت در معابر فرعی ســطح شهر، با اطلاع 
رسانی از ســوی شهروندان مشهدی، توسط 
اکیپ های سیار با عنوان »امداد گیاه« مورد 

تیمار و رسیدگی قرار گرفته است.
به گزارش صبح امروز مهدی یعقوبی با بیان 
این مطلب، اظهار کرد: طرح »امداد گیاه« در 
سال 96 با راه اندازی یک اکیپ فعالیت خود 
را آغاز کرد، اما به تدریج فعالیت قابل قبول، 
رضایت شــهروندان و اهمیت حفظ درختان 
شــهر، باعث شد تا در سال جاری با افزودن 

سه اکیپ دیگر، تعداد اکیپ های فعال امداد گیاه در شهر مشهد به عدد چهار برسد.
وی افزود: در این طرح به شهروندان به صورت رایگان خدمت رسانی می شود و هدف آن کمک به بهبود 

وضعیت درختان، افزایش آگاهی شهروندان و مشارکت آن ها در امر حفاظت و مراقبت از درختان است.
معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد بیان کرد: متخصصان گیاه پزشــک این معاونت، در قالب اکیپ 
»امداد گیاه« با هدف امداد رســانی به گیاهان و ارائه مشــاوره های لازم، در محل های مورد درخواســت 
شهروندان حضور پیدا می کنند و پس از بررسی مشکلات درختان، با استفاده از راهکارهای دقیق و علمی 

در جهت رفع مشکل مورد نظر اقدام می کنند.
یعقوبی خاطرنشــان کرد: این اکیپ ها علاوه بر گشت زنی در معابر اصلی و فرعی سطح شهر، به مراقبت 
و نگهداری از گیاهان و فضای ســبز به صورت تخصصی، هرس سبک و حذف شاخه های خشک درختان 
بر اساس درخواســت شهروندان، رفع آفات و بیماری های درختان و آزاد سازی طوقه و آبخور درختان نیز 

می پردازند.
وی اضافه کرد: از ابتدای امسال تاکنون بیش از هزار درخواست توسط شهروندان از طریق سامانه ارتباطات 
مردمی 137 گزارش شــده که پس از بازدید و بررســی درخواســت ها، به بیش از دو هزار و 800 درخت 

رسیدگی و امداد رسانی شده و بیشترین نوع درخواست مربوط به سمپاشی برای آفات بوده است.
معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد گفت: شــهروندان می توانند درخواســت خود را به صورت غیر 
حضوری، از طریق ســامانه ارتباطات مردمی 137 و یا شــماره تلفن 333۴00320 اعلام کنند تا با حضور 

اکیپ های امداد گیاه در آدرس های اعلام شده، نسبت به رفع مشکلات درختان اقدام شود.
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عزیزی: نمی توانند استراماچونی را بازگردانند

قیمت بازیکن ایرانی مثل دلار بالا می رود
پیشکســوت فوتبال ایــران گفــت: مدیران 
باشــگاه ها که از افزایش قیمت بازیکن گلایه 
دارند، برای مطرح کــردن نام  خود، رقم های 
عجیب و غریب پیشــنهاد می دهند تا در مدت 

کوتاه حضورشان بمب بترکانند.
خــداداد عزیــزی در گفت وگو با ایســنا، در 
خصــوص قانون منــع به کارگیــری مربیان 
و بازیکنــان خارجــی در لیگ برتــر فوتبال 
ایــران اظهار کــرد: این قانون را چه کســی 
گذاشته اســت؟ اصلا چه دلیلی داشته است؟ 
به فدراســیون چــه ارتباطــی دارد که تیم ها 
نمی توانند به خوبی قرارداد منقعد کنند؟ مانند 
این است که بارســلونا بازیکن ضعیفی جذب 
کنــد و لالیگا، بارســلونا را بخاطــر عملکرد 

ضعیفش مواخذه کند.
وی افزود: مدیــران فدراســیون دلیلی برای 
تصویــب این قانــون ندارند ولی خودشــان 
هم نمی داننــد برای چه ایــن قانون را وضع 
کرده انــد. مثلا بگویند که بــه خاطر افزایش 
نرخ ارز نمی خواهند دلار از کشــور خارج شود. 
بگویند بازیکنان خارجــی که وارد لیگ ایران 
شده اند، بی کیفیت  هستند یا شرایطی بگذارند 
که بازیکنان خارجی باید به اندازه مشــخصی 
بازی ملی داشته باشند تا بتوانند در ایران بازی 
کنند. این که بی دلیل برای عدم ورود بازیکنان 
خارجی قانون وضع شود، خنده دار است و باور 

کنید تمام دنیا به ما خواهندخندید.
پیشکســوت فوتبــال ایران ادامــه داد: وقتی 
مدیران ما کاربلد نباشند همین می شود. سالیان 
ســال اســت برای آوردن بازیکنان و مربیان 
خارجی به لیگ برتر دچار اشــتباه می شــویم. 
مربیان و بازیکنانــی بوده اند که کیفیت خیلی 
خوبی داشــته اند. در سطح ملی کی روش و در 
سطح باشگاهی برانکو، شــفر و استراماچونی 
مربیان با کیفیتی بوده اند. بازیکنانی هم مانند 
ابراهیم توره، ادینیو و عمادرضا عملکرد خوبی 
در لیگ ایران داشــته اند. 80 درصد بازیکنان 
خارجی در حد و اندازه لیگ ایران نبوده اند، اما 
نمی دانم چه می شود که ناگهان امسال چنین 

قانونی وضع می کنند.

عزیزی با اشــاره به قانون منع استفاده از گلر 
خارجی در لیگ برتر در سالیان گذشته عنوان 
کرد: زمانی این قانون را برای لیگ برتر وضع 
کردنــد، پس از مدتی قوانیــن را چرخاندند و  
در لیگ یک اجرایی شــد. از یکی از مدیران 
فدراســیون در مورد این قانون سوال پرسیدم 
اما نمی دانست چه باید بگوید. چه فرقی میان 
لیگ برتر و لیگ یک وجود داشــت؟ اگر قرار 
بود اســتفاده از گلر خارجــی را آزاد کنند، چرا 
ممنوع کردند؟ اگر ممنوع کردند چرا استفاده از 
گلر خارجی را آزاد کردند؟ مدیران فدراســیون 
نمی دانند چه می کنند، در حال حاضر هم دلیل 

وضع این قانون برایم مشخص نیست.
وی با توجه به قانون منع اســتفاده از مربیان 
خارجی در لیگ برتــر، در خصوص مذاکرات 
استراماچونی  بازگشت  جهت  استقلال  باشگاه 
خاطرنشان کرد: نمی توانند استراماچونی را به 
اســتقلال بیاورند. اگر استفاده از مربی خارجی 
ممنوع اســت، استقلال و پرســپولیس ندارد. 
برای تمام تیم ها باید قانون یکســان باشــد. 
وقتــی قانونی وضع می کننــد، دیگر تبصره و 

آپشن معنا ندارد.
گل محمدی تحت فشار بود و حق داشت 

استعفا دهد
پیشکســوت فوتبــال ایران در مورد اســتعفا 
و بازگشــت دوبــاره یحیــی گل محمدی به 
پرســپولیس تصریح کرد: یحیی گل محمدی 
تحــت فشــار اســت. اتفاقاتی کــه مدیران 
غیرفوتبالــی رقــم می زنند، همــه را فراری 
می دهد. در فوتبال روز دنیا، کســانی مدیریت 
می کنند که پــول آور و درآمدزا هســتند، اما 
مدیریــت در فوتبــال ایران، فقــط مدیریت 
هزینه های باشــگاه اســت. از آن جا که 80 
درصد تیم های ایرانی دولتی هســتند، کسانی 
ســمت می گیرند که رابطه دارند و تنها چیزی 

هم که بلد نیستند، مدیریت ورزشی است.
عزیــزی افــزود: یحیی گل محمــدی نتیجه 
گرفتــه و توقع دارد مشــکلاتش حل شــود. 
ســه نفر از بهترین بازیکنــان گل محمدی از 
پرســپولیس رفته اند. گل محمدی حق داشت 

که چنین رفتاری داشته باشد. رفتن بازیکنانی 
مثل بیرانونــد، ترابی و علیپور ضعف مدیریتی 
نبود؟ بارســلونا چگونه مســی را حفظ کرد؟ 
مدیر بارســلونا برای حفظ مسی همه کار کرد. 
شــخص بارتومئو با وجود تمــام انتقاداتی که 
نســبت به او وجود داشت، تمام تلاشش را به 
کار بســت. مدیریت فوتبال این است، نه این 
که آقایان فکر کنند یحیی گل محمدی نباشد 
تا ما باشــیم و گل محمــدی نمی فهمد، اما ما 

می فهمیم!
مدیران پرسپولیس نمی دانند قهرمانی چه 

ارزشی دارد
بازیکــن ســابق کلــن آلمان تصریــح کرد: 
گل محمدی قهرمان شده است. مدیر یک تیم 
باید خواســته های سرمربی قهرمان را برآورده 
کند. چطور توقع دارنــد بازیکن و مربی مانند 
اروپایی هــا عمل کنند، اما خــود مدیران هیچ 
چیزشان به اروپایی ها شــبیه نیست. کلوپ و 
گواردیولا وقتی درخواســتی از مدیران  باشگاه 
دارند، باشــگاه در فضایی حرفه ای به بررسی 
درخواست سرمربی می پردازد و به یک تعامل 
و تصمیم یکســان می رســند، اما در این جا 
برای مدیر هیچ اهمیتی ندارد که گل محمدی 
پرسپولیس را قهرمان کرده است. چون اصلا 

نمی دانند قهرمانی چیست!
پیشکسوت فوتبال ایران اضافه کرد: نخستین 
اصل در مدیریت یک تیم، نگه داشتن بازیکنان 
کلیدی فصــل قبل اســت. ایــن اصل اول 
مدیریت باشــگاه اســت. یک تیم باید شاکله 
اصلی خود را حفظ کند. ترابی و علیپور در 50 
درصد گل های پرسپولیس در فصل قبل تاثیر 
داشــته اند، اما آنها می روند و بازیکنانی جذب 
می شوند که مدت ها باید وقت بگذرد تا بتوانند 
با سیستم یحیی گل محمدی و جو پرسپولیس 

خود را تطبیق دهند.
وی افزود: این نوع مدیریت اشتباه است. وقتی 
علیپور چهار پنج ســال در پرســپولیس خوب 
بازی می کند، چــرا او را حفظ نکنند تا مجبور 
شوند مهاجم دیگری بگیرند؟ مهدی ترابی آن 
همه گل ســه امتیازی زده، نمی توانند بخاطر 

یک آپشن او را نگه دارند، اما می خواهند وینگر 
دیگری جذب کنند.

مدیران باشگاه ها در مورد افزایش قیمت 
بازیکنان چیزی نگویند

عزیزی در رابطه با افزایش قیمت بازیکنان در 
فوتبال ایران گفت: قیمت بازیکنان را چه کسی 
بالا برده اســت؟ مدیرانی کــه هیچ چیزی از 
فوتبال نمی دانند باعث شده اند قیمت بازیکنان 
افزایش پیدا کند. خــود مدیران بازیکن درجه 
پایین خارجی جذب کرده اند، حالا طلبکار هم 
هستند. وقتی فدراســیون، ویلموتس را جذب 
کرده و برای 5 ماه 170 میلیارد تومان باید به 
او بدهد، دیگر چه توقعی از مدیران باشــگاه ها 
می توان داشــت؟ اگــر بازیکنــان بی کیفیت 
خارجی بوده که مدیران باشــگاه ها آورده اند. 
اگــر قیمت بازیکنان بالا رفته، خودشــان آن 
را افزایــش داده انــد. چرا به بازیکــن ایرانی 
ایراد می گیرید؟ اگر علیپور 6 میلیارد بخواهد، 
مقصر اســت اما یک مدیر باشــگاه فوتبال با 
وجود اسراف صدها هزار دلاری برای بازیکن 
بی کیفیت خارجی محق اســت؟وی با اشاره 
به عدم ثبات مدیــران در فوتبال ایران اظهار 
کرد: اگر قیمت بازیکنان ایرانی افزایش یافته، 
دلیلــش بی عرضگی مدیران باشگاه هاســت، 
فوتبال ایران دولتی اســت و مدیر در آن هیچ 
ثباتــی ندارد. مدیران را آقایان وزرا با رابطه به 
باشگاه های فوتبال می فرستند، این آقای مدیر 
می داند که یک ســال هم در این فوتبال دوام 
نمی آورد. به همین دلیل ســعی دارد در همین 
مدت کوتاه بمــب بترکانــد. می خواهد برود 
فلان مربی یا بازیکن را بیاورد. خوشــبختانه 
یــا بدبختانه چیزی هم از فوتبال نمی داند. آن 
بازیکن موردنظرش هم رقمی می گوید و این 
مدیر ما می پذیرد. اگر رقم بازیکنان بالا رفته، 
مدیران باعث و بانی آن بوده اند. اگر ویلموتس 
چنین قراردادی بســته، مدیران فدراسیون آن 
را منعقد کرده اند. اگــر بازیکنان خارجی وارد 
فوتبال ایران شــدند، مدیــران آن ها را جذب 
کرده اند. تمــام این ها به مدیران باشــگاه ها 
مربوط است. از مدیران خواهش می کنم راجع 

به افزایــش قیمت بازیکنان چیــزی نگویند.
این پیشکسوت فوتبال ایران افزود: رقمی که 
بازیکنان فوتبال می گیرند و اعلام می شود در 
حد و اندازه فوتبال ایران نیست. رقم بازیکنان 
خیلی بالاســت. مدیران رقم تعیین کرده اند و 
پول های بی زبــان دولت را خرج این بازیکنان 
کرده اند. وقتی خودشــان دوست دارند چنین 
پولی بدهند، بــه بازیکن چه ارتباطی دارد؟ در 
تمام دنیا قیمت بازیکنان هر ســال مشخص 
است، اما در ایران هیچ تناسب و معیاری وجود 
نــدارد. بازیکنی که فصل قبــل 500 میلیون 

گرفته، امسال با دلال 2 میلیارد می گیرد.
قیمت بازیکن ایرانی مثل قیمت دلار است

عزیزی خاطرنشــان کرد: فوتبال دقیقا همانند 
اقتصاد ایران رشــد هزار درصــدی دارد. دلار 
10 هزار تومان اســت، ناگهان 25 هزار تومان 
می شود. قیمت فوتبالیســت ها هم همینگونه 
بالا می رود. چون در هیچ یک از این دو بخش 
مدیریت خوبی نداریم. متاسفانه مدیران فوتبال 
ایــران خیلی ضعیف هســتند. هیچ چیزی بلد 
نیســتند. اگر خود مدیران جرات داشته  باشند 
و در یک جلســه با یکدیگر توافق کنند که به 
عنوان مثال سقف قرارداد 2 میلیارد باشد، چرا 
باید رقم بازیکنان افزایش یابد؟ با یک امضا در 
این پســت نشسته اند و برای این که خودشان 
را مطرح و مشــهور کنند، رقم های عجیب و 

غریب به بازیکنان می دهند.
وی عنوان کرد: ســال 71 یــا 72 زمانی که 
در فتــح بازی می کــردم، به ملاقــات علی 
پروین رفتم. به من گفــت اگر می خواهی به 
پرســپولیس بیایی بایــد 500 هزار تومان هم 
بدهی. پرویــن می گفت این جا پرســپولیس 
اســت و اگر می خواهی در این تیم باشی باید 
پول بدهی، اما الان می شنویم بازیکن در تیم 
قبلی اش 500 میلیون می گرفته، اما امسال به 
پرســپولیس آمده و ۴ میلیارد می گیرد. شــان 
و شخصیت پرســپولیس و اســتقلال را هم 
پایین آورده اند. وقتی هر کســی به پرسپولیس 
و اســتقلال می رود، اوضــاع از این بهتر هم 

نمی شود.

مفقودی
ســند کمپانی خودرو ســواری پژو 206 مدل 1385 به شــماره پلاک 32 ایران 289 ص 37  به شماره موتور 
13085027518 و شماره شاسی 10830۴63 به نام رضا رضایی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
ســند خودرو سواری سیســتم رنو تیپ L8۴K۴M مدل 1387 به شماره پلاک 9۴ ایران 679 ج 25  به شماره 
موتور K۴MD812D186217 و شــماره شاسی NAPLM1BOF81001028 مربوط به فرحناز صالحی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز و سند خودرو سواری پژو ۴05 مدل 1391 به شماره پلاک 32 ایران 723 ص 95  به شماره موتور 
0012008 و شماره شاسی 9058۴9 به نام امیر خداپرست مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ ســبز خودرو ســواری پراید تیپ جی تی ایکس آی مدل 1386 به شماره پلاک 32 ایران 853 ل 82  به 
شماره موتور 1950109 و شماره شاسی S1۴12286329801 مربوط به علی اصغر محمدزاده کاریزکی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز خودرو سواری هاچ بک سیستم ام وی ام تیپ 315HNEW مدل 1396 به شماره پلاک 95 ایران 
۴26 س 78  به شماره موتور MVM۴77FJAH059153 و شماره شاسی NATFBAMD5H10۴8033 مربوط 

به بهروز بردبار مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شماره 139960306271001678هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابوالقاســم بادســار فرزند احمد به شماره شناســنامه 7 صادره از  اسفراین در 
ششــدانگ یک باب مغازه به مساحت 52/5۴ متر مربع قسمتی از پلاک 10 فرعی از 68 اصلی بخش  9 واقع 
در  طبرسی شمالی دوم بین 21 و19  پلاک 781 خریداری از مالک رسمی عذری رعیتی طوسی محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. م.الف۴77 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/10. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1399/6/25
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

******************************************

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . برابر رای شــماره 139960306271001677 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابوالقاســم بادسارفرزند احمد به شماره شناسنامه 7 صادره 
از اسفراین در ششدانگ یک باب مغازه به مساحت  51/72 متر مربع قسمتی از پلاک 10 فرعی از  68 
اصلی بخش 9 واقع در  خیابان طبرسی شمالی بین 19و21 پلاک 779 خریداری از مالک رسمی عذری 
رعیتی طوسی  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 

۴75 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/25
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

******************************************
511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . برابر رای شــماره 139960306021000۴19 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای جواد بیابانی فرزند حسین به شماره شناسنامه  0890155895صادره از بردسکن 
درششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 202/18 متر مربع قسمتی ازپلاک  275 فرعی از۴ اصلی واقع 
درخراسان رضوی بخش ۴ بردســکن خریداری از مالک رسمی خانم فاطمه عیدی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/10 

.  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/25
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

*******************************************

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 139960306021000۴16 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم مائده فلاح فرزند محمد به شماره شناسنامه 0922065۴89 صادره ازبردسکن درششدانگ یکباب 
ساختمان به مســاحت 189 متر مربع قسمتی ازپلاک  ۴105 فرعی ازاصلی۴ واقع درخراسان رضوی بخش ۴ 
بردسکن خریداری از مالک رســمی آقای محمود مدرس مقدم محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/10 .  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/25
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

***************************************
511/5هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )3838(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رسمی نظر به دســتور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/09/20 و برابر رای شــماره 139960306005003838 مــورخ 99/06/0۴  هیات اول موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم عذرا صادقی  فرزند 
غلامحســین   نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مســاحت 82/55 مترمربع از پلاک شماره 212 اصلی  
واقع در اراضی ده شــیخ لگزیها بخش 2 حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رسمی آقای محمد طاهر 
داغســتانی  فرزند علی    محرز گردیده اســت.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق 
این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 

تاریخ انتشار نوبت اول 99/06/10 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/06/25   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

میلاد فراهانی به تیم شهرخودرو پیوست
تیم فوتبال شهرخودرو مشهد یک دروازه بان جدید به خدمت گرفت.

بـه گـزارش مهـر، بـا اعـلام باشـگاه شـهرخودرو میـلاد فراهانـی دروازه بـان سـابق 
تیـم فوتبـال گل گهـر سـیرجان بـه تیم شـهرخودرو پیوسـت.فراهانی سـابقه بـازی در 
تیـم هـای نفـت مسـجد سـلیمان، نفـت تهـران و پدیـده مشـهد را هـم دارد.در حـال 
حاضـر سـیدمهدی رحمتـی دروازه بـان اصلـی تیم شـهرخودرو اسـت.این تیـم یکی از 
نماینـدگان ایـران در لیـگ قهرمانـان آسـیا اسـت و برای شـرکت در این مسـابقات در 
کشـور قطر حضـور دارد.خریدهای جدید شـهرخودرو امـکان حضور در لیـگ قهرمانان 

آسـیا را ندارند.

استقلال قرارداد 8 میلیاردی امضا کرد
باشـگاه اسـتقلال تهـران قـراردادی را با یک شـرکت اقتصادی و تجـاری به ارزش 80 

میلیـارد ریـال امضا کرد.
بـه گـزارش سـایت باشـگاه اسـتقلال، قـرارداد اقتصـادی و تجـاری میـان باشـگاه 

اسـتقلال و شـرکت بـازار تهاتـر ایرانیـان بـه ارزش 80 میلیـارد ریـال امضـا شـد.
در قسـمتی از ایـن قـرارداد آمـده؛ شـرکت بازار تهاتـر ایرانیـان جهت ارایـه خدمات به 
هـواداران باشـگاه ابتـدا بـرای عضویـت در باشـگاه هـواداری، فراخوانـی صـادر خواهد 
کـرد. در ادامـه نیـز کارت تخفیـف شـرکت تهاتـر ایرانیان جهـت خریـد از مراکز طرف 
قـرارداد باشـرکت، بـرای متقاضیـان صادر می شـود و بـه ازای هـر خرید، درصـد قابل 

توجهـی ازسـود خالـص حاصلـه نیز به حسـاب باشـگاه اسـتقلال واریـز می گردد.
در واقـع اسـتفاده از ایـن کارت هم به نفـع هواداران خواهد بود و هم باعث سودرسـانی 

به باشـگاه اسـتقلال وایجاد درآمد پایدار می شـود.

پرسپولیس در مرحله گروهی سرخپوش 
ماند

تیـم فوتبـال پرسـپولیس در ادامـه بـازی هـای مرحلـه گروهـی لیـگ قهرمانان آسـیا 
پیراهـن سـرخ بـر تـن می کند.

بـه گـزارش مهـر، بنابر اعلام علیرضا اشـرف، مدیر روابط عمومی باشـگاه پرسـپولیس، 
کنفدراسـیون فوتبـال آسـیا و کمیتـه برگزاری مسـابقات لیـگ قهرمانان آسـیا 2020 با 
تنظیـم جـدول و ابـلاغ آن بـه تیم هـای حاضـر در رقابت هـا، رنگ بنـدی لباس هـای 
تیم هـا تـا پایـان مسـابقات مرحلـه گروهـی را مشـخص کرد.بر اسـاس جـدول اعلام 
شـده، تیـم فوتبـال پرسـپولیس در هـر چهـار بـازی خـود در مرحلـه گروهی، بـا لباس 
یـک دسـت سـرخ در زمیـن حضـور پیـدا خواهـد کـرد و دروازه بـان هم مشـکی پوش 

خواهـد بود.

شماره شش استقلال شاید در قطر!
ظاهـرا مسـئولان اسـتقلال امـروز در یـک جلسـه بـا مدیربرنامه هـای علـی کریمـی 

حضـور پیـدا کـرده و در خصـوص ادامـه همـکاری، مذاکراتـی داشـته انـد.
بـه گـزارش »ورزش سـه«، در حالیکـه ایـن روزهـا هـواداران اسـتقلال بـه شـدت 
اخبـار مربـوط بـه بازگشـت آنـدره آ اسـتراماچونی را دنبـال مـی کننـد، امـا یـک خبـر 

غافلگیرکننـده پیرامـون باشـگاه اسـتقلال بـه گـوش مـی رسـد.
ظاهـرا قـرار بوده اسـت کـه امـروز مدیـران اسـتقلال در نشسـتی بـا مدیربرنامه  های 
علـی کریمـی شـرکت کـرده و در خصوص تمدید قـرارداد این بازیکن، بـا یکدیگر وارد 
مذاکـره بشـوند. بـه گفتـه یـک منبـع مطلع مدیـران اسـتقلال پیشـنهاد جدیـد خود را 
بـه کریمـی ارائـه کـرده انـد و ممکن اسـت کریمی بـرای کمک بـه تیم حداقـل برای 
رقابتهـای لیـگ قهرمانـان آسـیا پیراهـن اسـتقلال را دوبـاره برتـن کنـد.او کـه برنامه 
خـود را بـر جدایـی بـر اسـتقلال گذاشـته بود بـا توجه به شـرایط شـاید بـه کمک هم 

تیمـی هـا بـرود تا اسـتقلال شـرایط بهتـری برای صعـود از گـروه خود پیـدا کند.
در صورتـی کـه احتمـالات تمدید قـرارداد با کریمی قطعی و رسـمی شـود، این بازیکن 
طـی در ۴8 سـاعت آینـده  راهـی دوحـه خواهـد شـد تـا بـه کاروان اسـتقلال در قطر 
ملحـق شـود.البته تـا اعـلام رسـمی نتیجـه مذاکـرات اسـتقلال و کریمی، نمـی توان 

مانـدن ایـن بازیکـن در جمـع آبی پوشـان را قطعی دانسـت.
حضـور علـی کریمـی یـک خبر مهم بـرای مدیـران باشـگاه با توجـه به رونـد مذاکره 

با اسـتراماچونی اسـت.
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کت و شلوار ۱7 میلیونی مدیرعامل پرسپولیس
ایسـنا نوشـت: در دوره ی مدیریـت محمدحسـن انصـاری فـرد 
اتفاقـات عجیـب و غریبـی در مدیریـت باشـگاه پرسـپولیس رخ 
داده اسـت، اتفاقاتـی کـه هنـوز هـم اثـرات ناخوشـایند آن بـر 
پیکـر باشـگاه نمایان اسـت. از انعقاد قـرارداد عجیب بـا کارگزار 
گرفتـه تـا اتفاقاتی نظیر پرداخـت نکردن مطالبـات کالدرون که 
منجـر بـه جدایـی این مربـی و شـکایتش از پرسـپولیس به فیفا 
شـده اسـت. در تازه تریـن مـورد نیـز ایسـنا بـه اسـنادی دسـت 
پیـدا کـرده کـه نشـان می دهـد در روز هایـی که پرسـپولیس به 
شـدت دچـار مشـکل مالی بـوده و حتی تـوان پرداخـت قبوض 
انصاری فـرد  محمدحسـن  اسـت،  نداشـته  را  باشـگاه  خدمـات 
از فروشـگاه بـا برند هـای معتبـر، اقـدام بـه خریـد کت وشـلوار 
بـه  دسـتور  بـا  نهایـت  در  و  اسـت  کـرده  البسـه شـخصی  و 
ذی حسـاب، هزینـه این خرید از حسـاب باشـگاه پرداخت شـده 
اسـت. در یکـی از ایـن خریدهـا، انصاری فـرد 2 دسـت کـت و 
شـلوار، جـوراب و یـک عـدد ژاکت می خـرد که مجمـوع فاکتور 
ایـن  در  البتـه  تومـان می شـود.  و 196 هـزار  میلیـون   9 آن، 
فاکتـور تخفیـف یـک میلیـون و 839 و 200 تومانـی هم لحاظ 
شـده اسـت، امـا نکتـه جالب تـر ماجـرا اینجاسـت که پـول این 
فاکتـور را رضـا یلوه معـاون اقتصادی باشـگاه از جیبش پرداخت 
می کنـد، امـا او در ادامه با نوشـتن یک نامه رسـمی در سـربرگ 
پرسـپولیس خطـاب بـه مدیـر عامـل، از او تقاضـا می کنـد کـه 
ایـن پـول از محل باشـگاه پرسـپولیس به حسـابش واریز شـود. 
او حتـی در ایـن نامـه شـماره حسـاب خـود را بـرای واریز پول 
قیـد می کنـد. انصـاری فـرد نیـز با پـاراف نامـه، از ذی حسـاب 
باشـگاه درخواسـت می کنـد کـه اقـدام لازم بـرای پرداخت پول 

به حسـاب معـاون اقتصـادی انجام شـود.

توصیه های بادامچیان به اصلاح طلبان
اسـدالله بادامچیـان در پایـان نشسـت دبیـران ایـن حـزب بـا 
اشـاره بـه وضعیـت سیاسـی اصـلاح طلبـان، اظهـار داشـت: 
اصلاح طلبـان برخـلاف مواضـع خود پـس از انتخابـات مجلس 
یازدهـم کـه بیشـتر در مـورد عـدم حضـور در انتخابـات 1۴00 
سـخن می گفتنـد، فعالیت هـای خـود را تجدید کرده انـد. اینکه 
آن هـا در صحنـه اجتمـاع فعـال باشـند بـه نفـع آنهاسـت، زیرا 
عـدم حضورشـان در انتخابـات 1۴00 مهـر پایانـی بـر آن هـا 
خواهـد بـود. وی افـزود: امـا، اگر آن هـا بخواهند همـان مواضع 
و انجـام اقدامـات 15 سـال دولـت اصلاح طلبـان را تکـرار کنند 
نتیجـه از حالا معلوم اسـت که جز شکسـت چیزی رهآوردشـان 
نمی شـود. امـروز همـه می داننـد که مشـکلات اساسـی مردم و 
کشـور بـه علـت سیاسـت های غلـط، ناکارآمـدی و خودباختگی 
دو دولـت اصـلاح طلـب در برابـر غـرب و امیـد کاذب آن ها به 
تغییـر سیاسـت آمریکا با ایـران، تفکر و برنامه های لیبرالیسـتی، 

دوری از اندیشـه های سیاسـی - عقیدتـی مـردم و همچنیـن 
فاصلـه اصـلاح طلبـان بـا خـط و تفکـر امـام و ولایـت بـوده 
و هسـت. وی تاکیـد کـرد: دولـت دوم خـردادی اصلاحـات بـا 
رفتـن عناصـری از آن هـا بـه کنگـره آمریـکا و پارلمـان اروپا و 
سیاسـت نزدیکـی بـا غـرب اسـتعماری، فرصت هـا را از دسـت 
داد و جـز پوچـی چیـزی بـه دسـت نیـاورد. دولـت دوم اصـلاح 
طلبـان نیـز بـه همـان دلایل کشـور را دچـار مشـکلات عدیده 
کـرده اسـت؛ مانند کاهـش ارزش پول ملی، تـورم و گرانی های 
بـی حسـاب و کتاب، مشـکلات فـراوان مـردم و نارضایتی های 
گسـترده و همچنیـن عـدم توانایـی حـل مسـائل اقتصـادی که 
دولـت اصـلاح طلبـان اعتدالـی، خـود بـه آن هـا اذعـان دارنـد. 
بـا ایـن همـه هنـوز آن هـا در توهمـات اینکـه اگـر دموکرات ها 
در آمریـکا بـر سـر کار بیاینـد یـا اگـر ترامـپ موفـق شـود چه 

می شـود غـرق هسـتند.

احضار سفیر آلمان بابت نوید افکاری
 دیـرکل اروپـای وزارت امـور خارجـه توییت های اخیر سـفارت 
آلمـان در تهـران را بـه منزله دخالـت در امور داخلی کشـورمان 
دانسـته و بـه شـدت محکـوم کرد. مدیـر کل اروپـا تصریح کرد 
قوانیـن و مقـررات و رویه هـای قضایـی مسـتقل  مداخلـه در 
جمهـوری اسـلامی ایـران بـه هیـچ وجه قابـل قبـول و تحمل 
نیسـت و از سـفارت آلمـان انتظـار مـی رود حد و حـدود وظایف 
دیپلماتیـک خـود را شـناخته و پـا از آن فراتـر نگـذارد. سـفیر 
آلمـان اظهـار داشـت مراتـب را بـه کشـورش منعکـس خواهد 

. د کر

حمله کیهان به سلبریتی ها و هشتگ نوید افکاری
کیهـان نوشـت: از چنـد روز قبـل از اجـرای حکم قصـاص نوید 
افـکاری )فـردی کـه با ضربـات چاقو اقـدام به قتل عمـد نموده 
بـود( برخی از سـلبریتی های وابسـته به مراکـز زر و زور و تزویر، 
اقـدام بـه انتشـار پیام هایی در حمایـت از این قاتـل نمودند! این 
افـراد، چنـدی قبـل نیز از سـه سـارق مسـلحِ محکوم بـه اعدام 
حمایـت کـرده بودند! برای بسـیاری از مردم جای سـؤال اسـت 
کـه چـرا بعضـی از ایـن چهره هـای مشـهور، پشـتیبان فـردی 
شـده بودنـد کـه به طـوری بی رحمانه و وحشـیانه، خـون همنوع 
خـودش را ریختـه بود! آیا مسـئله ایـن به اصطلاح سـلبریتی ها 
حقـوق بشـر اسـت؟ بـه راسـتی چـه انگیـزه ای باعـث شـده تا 
افـرادی کـه خـود را »هنرمنـد« می نامنـد، تصاویـری افـرادی 
را در صفحـات شـخصی خودشـان بـه نمایـش می گذارنـد و 
نامشـان را هشـتگ می کننـد کـه بزرگ تریـن گنـاه، یعنی قتل 
یـا اقـدام بـه قتـل دیگـران را مرتکـب شـده اند؟ وقتی اسـامی 
حمایت کننـدگان از قاتل هـا را بررسـی می کنیـم، بـه یک نقطه 
مشـترک می رسـیم؛ اغلـب سـلبریتی هایی کـه طـی ماه هـای 

از  حمایـت  بـه  اقـدام  خودشـان  مجـازی  صفحـات  در  اخیـر 
جانیـان و قاتـلان و تروریسـت ها می کننـد، سـابقه همـکاری یا 
همراهـی بـا متهمان و مفسـدان اقتصادی را دارنـد! از بازیگری 
کـه به خاطـر بـازی در یـک سـریال شـبکه نمایش خانگـی، از 
اختلاسـگر صنـدوق ذخیـره فرهنگیـان دسـتمزد می گرفـت تـا 
بازیگـر دیگـری کـه روزگاری، همسـر و مدافـع مجـرم قضایی 
بـود و خانـم کارگردانـی کـه در بزنگاه هـای سیاسـی مختلـف، 
در جبهـه ای قـرار گرفتـه کـه بسـیاری از متهمـان اقتصـادی و 

سوپرسـرمایه داران در همـان جبهـه قرار داشـتند!

سیاوشی: ریاست جمهوری زنان مانع فرهنگی هم ندارد
طیبـه سیاووشـی، نماینـده پیشـین مجلـس، در گفت وگویـی با 
»آزادی« و در واکنـش بـه سـخنان کدخدایـی دربـاره احتمـال 
ریاسـت جمهـوری زنـان گفـت: »تلاش هایـی می شـود کـه از 
شـورای نگهبـان درخواسـت تفسـیر کنیـم. چـون تفاسـیر قبلی 
شـورای نگهبـان بـه ایـن معنـی بـوده کـه رجـل فقـط مـرد 
اسـت.« وی دربـاره اینکه آیـا واقعا موانع فرهنگی موجب شـده 
زنـان امـکان دسـتیابی به جایـگاه ریاسـت جمهوری را نداشـته 
باشـند، گفـت: »قبـلا هـم در جمعـی ایـن را گفتـم. ایـالات 
متحـده هـم هنـوز رئیـس جمهـور زن نداشـته اسـت و آن هـا 
هـم موانـع فرهنگـی زیادی دارنـد، اما دلیـل بر این نیسـت که 
کسـی نتوانـد رئیـس جمهور زن داشـته باشـد. کار مـا در ایران 
سـخت تر اسـت، زیرا فقـط یک تجربـه وزیر زن بعـد از انقلاب 
داشـتیم و متاسـفانه در دولـت روحانی علی رغـم همه تلاش ها 
ادامـه پیـدا نکرد.« ایـن فعال سیاسـی اصلاح طلـب در توضیح 
اینکـه تفسـیر مجـدد از اصل 115 قانون اساسـی چقـدر به رفع 
موانـع موجـود کمـک می کنـد، گفـت: »بحـث ایـن اسـت کـه 
می توانیـم ایـن تفسـیر را در قالـب اصلاحیـه داشـته باشـیم و 
ایـن فرصـت بـه زنانی کـه رجل سیاسـی محسـوب می شـوند، 
داده شـود کـه در انتخابـات ثبـت نام کـرده و به دلیل جنسـیت 
رد صلاحیـت نشـوند«. وی افـزود: »خانـم اعظـم طالقانی بار ها 
ثبـت نـام کردنـد و بـه نوعـی رد صلاحیـت شـدند. یعنـی هـر 
بـار گفتنـد کـه او صلاحیـت نـدارد، امـا نگفتنـد کـه ایـن بـه 
خاطـر جنسـیت صلاحیت نـدارد. به هرحـال اکنون بـا توجه به 
صحبت هایـی کـه خانـم دکتر جنیـدی معاونت حقوقی ریاسـت 
جمهـوری کـرده اسـت، تـلاش می شـود کـه اصلاحـی صورت 
بگیـرد و شـورای نگهبـان اصـل 115 قانـون اساسـی را مجـدد 
تفسـیر کند.« به گفته سیاوشـی مشـکل از اینجا اسـت که »ما 
از ابتـدا هنجار هـای فرهنگـی کـه وجود داشـته را بـه نوعی در 

دیـدگاه حاکمیتـی وارد کردیم و بر اسـاس آن، برداشـت کردیم 
کـه زنـان نمی تواننـد در انتخابـات ریاسـت جمهـوری شـرکت 
کننـد. یعنـی مسـائل فرهنگـی مانعی اسـت کـه با عدم تفسـیر 

شـفاف تر از اصـل 115 بـه وجـود آمده اسـت.«

روایت واعظی از جلسه سران سه قوه
محمـود واعظی روز دوشـنبه در اینسـتاگرام خود اظهار داشـت: 
همدلـی و یکپارچگـی همـه ارکان کشـور، شـرط لازم غلبـه بر 
مشـکلات در شـرایط فعلی اسـت. رییس دفتر رییس جمهوری 
تصریـح کـرد: دیروز اولین جلسـه سـران سـه قوه پـس از روی 
کار آمـدن مجلـس یازدهـم بـود. بحمـدلله جلسـه در فضایـی 
صمیمـی برگـزار و مباحـث بسـیار خوبـی در آن مطرح شـد. به 
گفتـه آقـای روحانـی رییس جمهـوری، ایـن مباحث در جلسـه 
آتـی سـران پیگیـری خواهـد شـد. واعظـی خاطرنشـان کـرد: 
دولـت بـرای اداره کشـور و عبـور از مشـکلات، بـدون تردیـد 
بـه همـکاری و یـاری قـوای دیگـر نیازمند اسـت و این دسـت 
جلسـات، نویدبخـش همـکاری نزدیک سـه قـوه بـرای اعتلا و 

آبادانی کشـور اسـت.
 

اظهارات فعال اصلاح طلب درباره آینده سیاسی کشور
عضـو شـورای هماهنگـی احـزاب اصـلاح طلـب گفـت: آینـده 
سیاسـی کشـور به شـرایطی کـه در ماه های آینده پیـش خواهد 
آمـد، بازمی گـردد، مقـداری هم به شـرایط نظام جهانی وابسـته 
اسـت، امـا بـه اعتقـاد مـن هرچند شـرایط مناسـب نیسـت، اما 
هـردو جنـاح در حـال رایزنـی، تأمـل و مطالعـه بـرای آینـده 
هسـتند.داوود محمـدی در گفتگـو بـا ایلنـا در خصوص شـرایط 
پیـش روی اصلاح طلبـان بـرای انتخابـات 1۴00، اظهـار کـرد: 
صحبت هـای  هماهنگـی  شـورای  در  انتخابـات  خصـوص  در 
متعددی شـده، اما تصمیم خاصی اتخاذ نشـده اسـت؛ متأسـفانه 
شـرایط امـروز کشـور موجـب رکود حوزه سیاسـی شـده اسـت 
اصولگرایـان  میـان  در  چـه  و  اصلاح طلبـان  میـان  در  چـه  و 
حرکت هـای جـدی و تعریـف شـده ای بـرای انتخابـات دیـده 
سیاسـی  حـوزه  در  تحرکاتـی  آینـده  در  امیدواریـم  نمی شـود؛ 
بـه وجـود بیایـد و فعالیت هـا افزایـش پیـدا کنـد و کشـور برای 
انتخابـات آمـاده شـود.وی افـزود: رکود سیاسـی کاملًا مشـهود 
اسـت و نگرانی هایـی کـه بـرای مـردم و جامعه به وجـود آمده، 
ناامیدی هایـی ایجاد کرده اسـت کـه امیدواریم در آینده شـرایط 
بهتـر شـود و مـردم بـا احسـاس بهتـری وارد عرصـه انتخابات 

. ند شو

 جزئیات طرح تشکیل تیم های ضربت در محلات تهران
فرمانـده سـپاه تهـران گفت: در محـلات مختلف تهـران تیم های 
ضربـت تشـکیل شـده اسـت تـا مقابـل اراذل و اوبـاش و سـایر 
مخلیـن امنیـت مـردم مقابلـه کنند.مطالبـه مردمـی در راسـتای 
تشـدید مقابله با اراذل و اوباش سـبب شـده اسـت تا دستگاه های 
مختلـف در هفته هـای اخیـر پـای کار آمـده و با اعـلام آمادگی و 
برگـزاری طرح هـا در ایـن راسـتا بـه اقداماتـی جدی تر نسـبت به 
گذشـته بپردازنـد. ایـن موضـوع همـواره در دسـتور کار ناجـا بوده 
امـا بـه نظـر می رسـد بـا تدوین یـک برنامه جامـع و بـا همکاری 
سـایر نهادهـا مقابله بـا اراذل و اوباش می تواند توفیقات بیشـتری 
کسـب کند. در همین راسـتا شـاهد بودیم دسـتگاه هایی همچون 
قـوه قضائیـه و سـپاه پاسـداران انقـلاب اسـلامی نیز به پـای کار 
آمدنـد تـا نیـروی انتظامـی در ایـن عرصـه بـا تـوان بیشـتری به 
مقابلـه بـا مخلیـن امنیـت بپردازد.سـردار محمـد یـزدی، فرمانده 
سـپاه تهـران، در خصـوص طرح امنیـت محله محور سـپاه محمد 
رسـول الله تهـران بزرگ بـه خبرنگار گـروه اجتماعـی خبرگزاری 
برنـا گفـت: بـا اسـتفاده از ظرفیـت بسـیج، در محـلات مختلـف 
شـهر تهران پایگاه هایی تاسـیس شـده کـه با اسـتفاده از ظرفیت 
امنیـت  تـا  هسـتیم  تـلاش  در  پایگاه هـا  ایـن  انسـانی  نیـروی 
محـلات پایتخـت و شـهروندان را برقـرار کنیـم.او افـزود: هـدف 
از ایـن طـرح مقابلـه بـا اراذل و اوبـاش و تامیـن امنیت مـردم در 
سـطح شـهر اسـت. امـروز در محـلات مختلـف تهـران تیم های 
ضربـت تشـکیل شـده تـا مقابـل اراذل و اوبـاش و سـایر مخلین 
امنیـت مـردم مقابلـه کنند.فرمانده سـپاه محمد رسـول الله تهران 
بـزرگ خاطـر نشـان کـرد: ایـن تیم هـا عـلاوه بـر وظایـف ذکـر 
شـده بـا جرائمـی همچون سـرقت و کیـف قاپی نیـز مقابله جدی 
می کننـد. هـدف مـا تثبیـت امنیـت محلـه محـور در شـهر تهران 

اسـت تـا مـردم با آسـایش بـه زندگـی خـود بپردازند.
 

قالیباف: مجلس راهکارهای تقویت بورس را پیگیری می کند
رییـس مجلس گفـت که مجلس بـا جدیت اجـرای راهکارهای 
کارشناسـی تقویت بـورس را بررسـی می کند.محمدباقر قالیباف 
در صفحه شـخصی خود در شـبکه اجتماعی توییتر نوشـت:» در 
جلسـۀ امـروز بـا مسـئولان وزارت اقتصـاد و بـورس، جزئیـات 
بـازار سـرمایه بررسـی شـد.  راهکارهـای کارشناسـی تقویـت 
 تأکیـد کـردم کـه رویکـرد اصلـی بایـد مدیریـت و تنظیم گـری 
حرفـه ای بـازار سـرمایه به عنـوان بهتریـن منبـع تأمیـن مالـی 
تولیـد باشـد. مجلس با جدیـت اجـرای راهکارهای کارشناسـی 

منبع تابناک را پیگیری و نظارت می کند.«  

سیاوشی: ریاست جمهوری زنان مانع فرهنگی هم ندارد/ کت و شلوار ۱۷ میلیونی مدیرعامل پرسپولیس/ اظهارات فعال 
اصلاح طلب درباره آینده سیاسی کشور/ توصیه های بادامچیان به اصلاح طلبان


